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Artur Nazimek
Przewodniczący Rady Miejskiej

Zdrowych i pogodnych Świąt Wielkanocnych, 
pełnych wiary, nadziei i miłości. 

Radosnego wiosennego nastroju oraz 
serdecznych spotkań w gronie rodziny i przyjaciół

życzą

Grzegorz Grzegorzewicz
Burmistrz

Na 2011 rok 
zaplanowano dochody w 
wysokości 24.040.866 
zł, natomiast wydatki na 
poziomie 23.270.813 zł. 

Wszyscy radni poparli budżet 
gminy na 2011 rok. Jedyną do-
datkowa propozycją zgłoszoną 
na sesji 7 lutego było przesunię-
cie 10 tys. zł z oświetlenia ulic i 
placów na powiększenie dotacji 
dla Samorządowego Ośrodka 
Kultury i Biblioteki Miejskiej na 
organizację imprez. 

Ile i na co wyda w tym 
roku gmina?

Największą pozycją w wy-

datkach jest oświata – ponad 8 
mln 200 tys. zł, następnie po-
moc społeczna – ponad 3mln 
700 tys. zł.

-

Gmina ma budżet na 2011

Skąd mamy pieniądze
i na co je wydajemy?

Inwestycje
Gmina kontynuować będzie 

m.in.: budowę remizy strażackiej, 
rewitalizację miasta, budowę 
wodociągów z SUW do Jawo-
rzyny i Witkowa, budowę wie-
lofunkcyjnej świetlicy wiejskiej 
w Pastuchowie oraz budowę 
szatni na boisku w Piotrowicach. 
Rozpoczną się również nowe in-
westycje: budowa odcinka sieci 
kanalizacyjnej przy ul. Świd-
nickiej, doprowadzenie energii 
elektrycznej do działek przy ul. 
Spółdzielczej w Jaworzynie, udział 
w budowie łącznika do autostrady 
A4.Skąd wpływają pieniądze do 
gminnej kasy?

Opinie o budżecie
Burmistrz Grzegorz Grzego-

rzewicz
Budżet na 2011 rok jest bu-

-

-

dżetem zadań priorytetowych. 
Był konstruowany w realiach, 
jakie panują w całym kraju, a 
więc przy nowych, podwyż-
szonych stawkach podatku 
VAT, w trudnych warunkach 
gospodarczych. Ale też według 
ważnych, wprowadzonych w 
prawie finansowym zmian. Od 
bieżącego roku musimy przy-
gotowywać Wieloletnią pro-
gnozę finansową, równoważyć 
wydatki bieżące z dochodami 
bieżącymi. Otrzymujemy zbyt 
małą subwencję oświatową, 
więc gmina dokłada swoje fun-
dusze. Ten budżet jest trudny, 
ale realny do wykonania. Cieszę 
się, że możemy kontynuować 
tak ważne inwestycje, jak bu-
dowa świetlicy w Pastuchowie, 
wodociągu od Stacji Uzdatnia-
nia Wody do Jaworzyny i Wit-
kowa czy wykonanie elewacji 
kolejnych budynków. Mam 
nadzieję, że w trakcie roku uda 
się tak zarządzać finansami 
gminnymi, by móc zrealizować 
jeszcze inne zadania. 

Przewodniczący Rady Miej-
skiej artur nazimek

Tegoroczny budżet jest 
budżetem kontynuacji zadań 
inwestycyjnych podjętych do 

realizacji w roku poprzednim. 
Najważniejsze inwestycje to 
budowa przesyłowej sieci wo-
dociągowej od Stacji Uzdatnia-
nia Wody przez ul. Węglową 
do Witkowa i ul. Świdnicką do 
Jaworzyny Śl. - poprawi ona 
bezpieczeństwo zaopatrzenia 
w wodę w razie awarii w po-
łudniowej części miasta ( ul. 1 
Maja ) oraz przyniesie znaczące 
oszczędności. Ponadto dokoń-
czenie budowy wielofunkcyjnej 
świetlicy wiejskiej w Pastucho-
wie przy szkole podstawowej 
i budowa remizy strażackiej w 
Jaworzynie Śl. Bardzo ważnym 
i powszechnie oczekiwanym 
zadaniem jest hala sportowa 
przy gimnazjum. Nowością 
przy pracy nad budżetem było 
konieczność uwzględnienia 
przepisów ustawy o finansach 
publicznych wcześniej nie-
obowiązujących, a mających 
wpływ na kształt budżetu.

Przewodniczący Komisji ds. 
Budżetu i Finansów marek Za-
wisza, (wypowiedź z 7 lutego)

Tegoroczny budżet jest trud-
ny. Wynika to z decyzji podję-
tych we wcześniejszych latach, 
kiedy to rozpoczęliśmy i zakoń-
czyliśmy najpilniejsze inwesty-
cje. Teraz skupiamy się na tych, 
które wymagają dokończenia. 
Dlatego w 2011 roku, w sto-
sunku do lat ubiegłych, nie 
przybędzie zbyt wielu nowych 
zadań. Moim zdaniem obo-
wiązujące od tego roku nowe 
przepisy finansowe w swoich 
założeniach są dobre. Określa-
ją między innymi, że dochody 
majątkowe mają być przezna-
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Wydatki gminy w mln zł

gospodarka mieszkaniowa

administracja publiczna

bezpieczeństwo publiczne i

ochrona przeciwpożarowa

oświata i wychowanie

ochrona zdrowia

pomoc społeczna

gospodarka komunalna i ochrona

środowiska

kultura i ochrona dziedzictwa na-

rodowego

kultura fizyczna

pozostałe (m. in. rolnictwo,

energia, obsługa długu)

cd. na s. 4

W Zakładach Porcelany Stołowej 
„Karolina” do końca czerwca pracę 
straci 90 osób. O przyczynach zwol-
nień i kondycji zakładu na s. 3

Zastępca burmistrza już powołany. 
Marek Zawisza opowiada o swoich 
zadaniach i planach na s. 5

Do biblioteki zapisanych jest 1.342 
mieszkańców gminy. To niespełna 
13%. Czyżby pozostali nie czytali 
wcale? Więcej o czytelnictwie na 
s. 6
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- z życia PaRaFii i GMiNy -

Edgar Tretter z wykształcenia był doktorem 
socjologii. Pochodził z Monachium. Po przepro-
wadzce do Pfeffenhausen zajął się rolnictwem 
i hodowlą. Obok burmistrza Arno Wolfa był 
współtwórcą porozumienia między gminami 
Pfeffenhausen i Jaworzyną i gorącym jego orędownikiem. W 
okresie poprzedzającym oficjalne podpisanie aktu partnerstwa 
uczestniczył w każdej delegacji do naszej gminy, przewodząc 
różnym grupom zawodowym i społecznym i zachęcając do 
wzajemnego poznawanie się naszych społeczności. Niezmier-
nie przyjazny Polsce i Polakom, uczył się naszego języka, stale 
zaglądając do zawsze trzymanego pod ręką słownika. Inte-
ligentny i dowcipny, budził szacunek swoją wiedzą i kulturą. 
Pozostanie w naszej wdzięcznej pamięci.

W uroczystościach pogrzebowych 18 lutego w Monachium 
uczestniczyli burmistrz Grzegorz Grzegorzewicz oraz wice-
przewodniczący Rady Miejskiej ireneusz besser.

Śp. edgar tretter 
mieszkaniec partnerskiego Markt Pfeffenhausen, społecznik, 
współtwórca porozumienia między gminami Pfeffenhausen i 

Jaworzyną Śląską, przyjaciel Polaków i Polski
przeżywszy 77 lat, odszedł 14 lutego 2011 roku

Śp. edGara wspomina artur naZimek,  
prZewodnicZący rady miejskiej

O świętach 
wielkanocnych coraz 
głośniej. W sklepach 
pojawiają się już 
świąteczne dekoracje, w 
telewizji widać pierwsze 
reklamy promocji, a 
z kościelnych ambon 
coraz częściej można 
usłyszeć o wyjątkowości 
i wzniosłości tej 
uroczystości. Ale czy 
rzeczywiście tak jest? 

Jak ta świąteczna aura prze-
kłada się na nasze życie? Czy 
w natłoku codziennych spraw, 
przygotowań do rodzinnego 
ucztowania, wciąż pamiętamy 

o prawdziwym sensie świąt 
Zmartwychwstania Pańskiego? 
A może już dawno Uroczystość 
Wielkiej Nocy stała się dla nas 
jedną z wielu rodzinnych trady-
cji?

Palmy, pisanki, święcon-
ka, śmigus-dyngus, to tylko 
niektóre ze zwyczajów, wśród 
których powinno się jeszcze 
znaleźć miejsce dla zmar-
twychwstałego Chrystusa. To 
ono jest bowiem podstawą 
świąt Wielkiej Nocy, funda-
mentem całej chrześcijańskiej 
wiary. Jednak dziś, gdy żyjemy 
w pośpiechu, gdy mijamy się z 
najbliższymi w drzwiach i nie-

wiele rozmawiamy, tajemnica 
zmartwychwstania schodzi na 
dalszy plan, przepuszczając w 
szeregu wypoczynek, dobrą za-
bawę, spotkania z najbliższymi. 
Dla wielu święta są swoistego 
rodzaju wydłużonym week-
endem, czasem na rozrywkę, 
wyspanie się, a może nawet 
leniuchowanie.

Tymczasem jako chrześci-
janie winniśmy zanurzyć się 
w przeżywaniu całego Tridu-
um Paschalnego, będącego 
upamiętnieniem Chrystuso-
wej męki, śmierci i zmar-
twychwstania. Paschalne 
wydarzenia są fundamentem 

naszej wiary, powalają na 
nowo odrodzić się naszemu 
człowieczeństwu, zajaśnieć 
blaskiem Zmartwychwstałe-
go. Nie pozwólmy zatem, by 
nadchodzące święta Wielkiej 
Nocy były jedynie czasem 
dobrej zabawy i spotkań w 
gronie rodzinnym. Spróbujmy 
wykorzystać te dni na mod-
litwę, refleksję nad naszym 
życiem i medytację tajemnicy 
zbawienia. Tak, by po tych 
kilku dniach wrócić do szarej 
rzeczywistości wzmocnionym 
nie tylko na ciele, ale i na du-
chu. 

diakon Przemysław Pojasek

idą Święta

Wielkanoc po chrześcijańsku

Nabożeństwa świąteczne
triduum paschalne i niedziela Zmartwychwstania 

w parafiach

parafia pw. św. józefa oblubieńca najświętszej maryi panny 
Wielki Czwartek, godz. 18.00
Wielki Piątek, godz. 18.00
Wielka Sobota, godz. 20.00
Poświęcenie pokarmów: godz. 9.00, 10.00, 11.00, 15.00
Niedziela, msza rezurekcyjna o godz. 6.00, pozostałe msze świę-
te: 9.45, 11.00 i 19.30

parafia pw. św. michała archanioła w milikowicach
Milikowice – czwartek, piątek, sobota godz. 18.00
Poświęcenie pokarmów w sobotę: Stary Jaworów godz. 11.00, 
Witków godz. 12.00, Milikowice godz. 13.00
Niedziela: Milikowice – rezurekcja godz. 6.00, msza św. o godz. 
10.00, Stary Jaworów, godz. 11.30

parafia pw. św. barbary w pastuchowie
Wielki Czwartek: Czechy godz. 16.00, Piotrowice godz. 17.00, 
Pastuchów godz. 18.00 
Wielki Piątek: Piotrowice godz. 16.00, Pastuchów godz. 17.00, 
Czechy godz. 19.00
Sobota: 
święcenie pokarmów: Pastuchów godz. 9.15 i 11.30, Czechy 
godz. 10.30, Piotrowice godz. 11.00
liturgia: Czechy godz. 17.00, Piotrowice godz. 18.30, Pastuchów 
godz. 20.30
Niedziela: Czechy godz. 7.30, Piotrowice godz. 10.30, Pastu-
chów godz. 12.00

parafia pw. wniebowzięcia najświętszej maryi panny we 
wierzbnej, kościół w bolesławicach
Wielki Czwartek,  Piątek i Sobota godz. 16.30
Poświęcenie pokarmów o godz. 10.00
Niedziela, rezurekcja o godz. 8.30

Wyjazd do Włoch 
i pielgrzymka do Rzymu

Ksiądz wikariusz Piotr Winczakiewicz organizuje wyjazd na wypoczy-
nek do Włoch połączony z obecnością w Rzymie. 
Termin: 1-10 lipca
Koszt: 680 zł + 130 euro
Świadczenia:
- 7 noclegów w apartamentach dwupokojowych,
- opieka pilota-przewodnika,
- ubezpieczenie od kosztów leczenia za granicą KL do 10 tys. euro i od 
następstw nieszczęśliwych wypadków NNW do 7 tys zł.
Cena nie zawiera kosztu biletów wejść do zwiedzanych obiektów. Do-
datkowo płatne są również wycieczki fakultatywne, organizowane na 
życzenie klienta:
• do Wenecji, w tym rejs stateczkiem – 35 euro od osoby,
• do Padwy i Werony – 30 euro od osoby,
• pielgrzymka do Rzymu – ok. 60 euro od osoby.
Program:
1 lipca, godz. 19.00 – wyjazd z Jaworzyny Śląskiej, nocny przejazd 
przez Czechy, Austrię do Włoch
2 lipca – przyjazd do Bibione lub Caorle w godzinach południowych, 
zakwaterowanie, nocleg, pobyt – 7 noclegów,
9 lipca –  wyjazd do kraju, 
10 lipca – przyjazd do Jaworzyny Śląskiej w godzinach porannych.
Szczegóły pod nr tel. 508 082 695.

Film „Jak zostać 
królem” dostał 
cztery Oscary, a 
wcześniej nagrody 
Brytyjskiej Akademii 
Sztuk Filmowych i 
Telewizyjnych oraz parę 
innych prestiżowych 
nagród filmowych. 

Z zaciekawieniem obejrza-
łam tę produkcję, aby przeko-
nać się o jej niezwykłości (lub 
nie, bo werdykty akademii nie 
zawsze przyjmuję ze zrozumie-
niem). Oprócz tego, że postać 
króla Jerzego VI jest pokazana 

dość jednowątkowo, historia ta 
jest według mnie warta pole-
cenia. Dlaczego? Bo pokazuje 
człowieka z jego słabościami, 
wadami, zranieniami i niedo-
skonałościami. Reżyser tom 
Hooper jednak z tą wizją nas 
nie zostawia – na los księcia 
Yorku rzuca jasny snop światła 
w postaci nauczyciela, terapeu-
ty, wreszcie przyjaciela. Widzi-
my, jak z sytuacji zdawałoby się 
bez wyjścia, swojego władcę 
wyprowadza poddany bez spe-
cjalistycznego wykształcenia, 
zwykły Australijczyk. Ale czy na 

pewno zwykły? Dla mnie to po-
stać wyjątkowa – silny charak-
ter, świetny obserwator, mądry 
doświadczeniem i niezłomny 
w swoich sprawdzonych za-
sadach. Lionel nie ocenia po 
pozorach, tylko dochodzi do 
przyczyny problemów króla, 
który bardzo się jąka. Jest przy 
nim w najważniejszych i naj-
trudniejszych momentach.

Myślę sobie, jak często sama 
wpadam w pułapkę pierwszego 
wrażenia i szufladkowania ludzi 
na podstawie powierzchownych 
kontaktów. Myślę sobie, jak bar-

dzo każdemu z nas przydałby 
się taki nauczyciel, przyjaciel, 
szef... który włożyłby dużo wy-
siłku, by wydobyć z nas to, co 
wartościowe, czasami pomógł 
nam samym zobaczyć w so-
bie dobrego człowieka. Myślę 
sobie, jak wiele sami możemy 
zmienić, jeśli po obejrzeniu 
tego filmu nie będziemy in-
nych naginać do naszych wizji, 
ale wspierać w realizowaniu ich 
pasji, życiowych zadań. Myślę 
sobie... a przecież o to chodzi, 
by myśleć.

agnieszka dochniak

poLecam

O Oscarach i życiu

Zaproszenie na święcenie kapłańskie 
i mszę prymicyjną

 
Pragnę zaprosić wszystkich mieszkańców Gminy Jaworzyna Śląska na Eucharystię, w czasie której z rąk Jego Ekscelencji biskupa 
ignacego deca, biskupa świdnickiego, otrzymam święcenia prezbiteratu w sobotę 21 maja 2011 roku o godzinie 10.00 w katedrze 
świdnickiej. 
Będę również zaszczycony Waszą obecnością na Eucharystii Prymicyjnej, którą będę sprawował 22 maja 2011 r. o godzinie 11.00 w 
kościele pw. Św. Józefa Oblubieńca NMP w Jaworzynie Śląskiej. 

z Prośbą o modlitwę

dk. Przemysław Pojasek
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Ruszyły prace przy 
budowie chodnika w 
Nowym Jaworowie. 
Inwestycja rozpoczęła 
się jesienią zeszłego 
roku, przerwana została 
na okres zimowy. 

Nowy chodnik będzie miał 
długość ponad 500 m i jest 
wykonywany z kostki betono-
wej. Prace nadzoruje gmina, 
natomiast zadanie realizowane 

jest w ramach porozumienia 
pomiędzy Gminą Jaworzyna 
Śląska a Województwem Dol-
nośląskim reprezentowanym 
przez Dolnośląską Służbę Dróg 
i Kolei we Wrocławiu. Koszt 
budowy to niespełna 420 tys. 
zł, z czego połowa pochodzi z 
budżetu województwa. Plano-
wany termin zakończenia prac 
to koniec kwietnia. 

oPrac. ad

rusZyły prace

Chodnik 
w Nowym Jaworowie

Największy lokalny 
pracodawca rozpoczął 
zwolnienia grupowe 
– od 1 kwietnia do 
30 czerwca pracę w 
Zakładach Porcelany 
Stołowej „Karolina” 
straci 90 osób. Jaka 
jest obecnie kondycja 
firmy? Czy zatrudnienie 
musi być zredukowane 
o 15%? 

Na co mogą liczyć odcho-
dzący pracownicy i czy to 
koniec zwolnień? A przede 
wszystkim, czy zakład utrzy-
ma się na rynku? Odpowie-
dzi na te pytania szukałam u 
prezes ZPS „Karolina” bożeny 
mechli i przewodniczącego 
komisji zakładowej NSZZ „So-
lidarność” ireneusza besse-
ra.

Genezę obecnej sytuacji 
przedstawia prezes bożena 
mechla, wracając do sytuacji 
z 2008 roku. - Na przełomie 
maja i czerwca po raz pierw-
szy poczuliśmy w „Karolinie” 
kryzys. Mieliśmy mało za-
mówień. Banki obsługujące 
zakład wypowiedziały umowy 
kredytowe i zażądały spłaty 
pożyczek. Zmniejszyliśmy 
wtedy stan zatrudnienia z 
850 do 670 osób (nie były 
to zwolnienia grupowe). Nie 
przedłużaliśmy umów o pracę 
zawartych na czas określony, 
części pracowników wypowie-
dzieliśmy umowy ze względu 
na niedyspozycyjność, część 
sama odeszła. Przez kolejne 
2,5 roku doszliśmy do sta-
nu 630 pracowników. Trzeba 
było cały czas dopasowywać 
wielkość produkcji i zatrud-
nienia do zamówień. W tym 
samym też czasie upadłość 
z układem ogłosiła Fabry-
ka Porcelany „Wałbrzych” i 
upadłość Fabryka „Krzysztof” 
też w Wałbrzychu.

Jak informuje prezes, ko-
lejny kryzys spowodowany 
brakiem zamówień, przyszedł 
w sierpniu 2010 roku. Sytua-
cja na rynku – mniej konsu-
mentów zainteresowanych 
kupnem porcelany, bo nie jest 
ona ar tykułem pierwszej po-
trzeby, coraz mocniejsza kon-
kurencja produkcji chińskiej 
zmusiły do kolejnych ograni-
czeń produkcji, a co za tym 
idzie –  zatrudnienia. Rachu-
nek ekonomiczny pokazywał, 
że o 90 osób przekroczone 
są potrzeby zatrudnieniowe. 
W lutym zarząd skierował do 
związków zawodowych list w 
sprawie zwolnień.

Przewodniczący „Soli-
darności” ireneusz besser 
mówi: - Sytuacja zwolnień 
nas zaskoczyła. Dzień wcześ-

Zwolnienia grupowe 
w ZPS „Karolina”

Do końca przyszłego roku 
w Milikowicach, Starym 
Jaworowie, Czechach 
i Nowym Jaworowie 
powstaną nowe boiska. 

Burmistrz Grzegorz Grze-
gorzewicz podpisał umowę o 
dofinansowaniu zadania pn. 
„Budowa stref rekreacji dziecię-
cej na terenie Gminy Jaworzyna 
Śląska w sołectwach Stary Ja-
worów, Nowy Jaworów, Czechy, 
Milikowice – boiska sportowe” 

w ramach działania Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich. 
Wartość inwestycji to prawie 
323 tys. zł. Razem z Jaworzyną 
Śląską 21 marca umowy podpi-
sali także przedstawiciele Strze-
gomia, Gminy Świdnicy i Żaro-
wa, którzy za pieniądze z PROW 
będą remontować i budować 
świetlice wiejskie, boiska, place 
zabaw oraz przydrożne oświet-
lenie.
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będą koLejne boiska

Są fundusze na nowe boiska

niej na spotkaniu po targach 
branżowych mowa była o 
nowych zamówieniach. Po 2 
dniach otrzymaliśmy pismo 
o zwolnieniach grupowych. 
W negocjacjach pytaliśmy 
o plan ratunkowy – zarząd 
takiego nie ma – i podkreśla 
- Za kondycję zakładu i za 
obecną sytuację w żadnym 
stopniu nie odpowiadają pra-
cownicy. Przez wiele lat udo-
wodnili, że są gotowi bronić 
swoich miejsc pracy. Zgadzali 
się na zawieszenie części wy-
nagrodzenia (ok. 10% ) przez 
połowę roku, na brak nagro-
dy przez cały rok i na zawie-
szenie regulaminu funduszu 
socjalnego. Niestety nie 
przyniosło to zamierzonego 
efektu. „Solidarność” zakła-
dowa robiła wszystko, by nie 
dopuścić do sytuacji zwolnień 
grupowych. Godziliśmy się na 
wiele rzeczy i niestety dziś 
tego żałujemy.

Po trudnych negocja-
cjach zarządu ze związkami 
zawodowymi zawarto poro-
zumienie i wprowadzono Re-
gulamin zwolnień. Redukcja 
obejmuje zarówno stanowiska 
robotnicze jak i nierobotnicze. 
Przyjęto zasadę, że w pierw-
szej kolejności odchodzą te 
osoby, które nabyły prawo do 
świadczeń emerytalnych bądź 
przedemerytalnych (takich jest 
31). „Karolina” jest firmą, gdzie 
pracują małżeństwa, a czasami 
całe rodziny – oczywiste było, 
że jedno z małżonków musi za-
chować pracę. Przy typowaniu 
do zwolnienia brana pod uwa-
gę była również przydatność 
stanowiska pracy dla całego 
procesu produkcyjnego. Usta-
lono, że osoby, które same 
zadeklarują chęć odejścia 
otrzymają dodatkowo jedno-
miesięczne wynagrodzenie. 
Jest ich wśród zwalnianych 
42 – rozwiązanie umowy o 
pracę na mocy porozumienia 
stron, z przyczyn niedotyczą-
cych pracownika. Pozostałe 
17 dostało wypowiedzenie bez 
żadnych preferencyjnych wa-
runków. Wszystkie zwalniane 
osoby otrzymują odprawę i 
inne świadczenia wynikające 
z mocy prawa, np. odprawy 
emerytalne.

Gdyby nie prowadzona 
przez lata polityka, nie byłoby 
możliwości funkcjonowania 
zakładu. Inwestycje, nowe 
technologie, dzięki temu dziś 
produkujemy. - tłumaczy swo-
je decyzje prezes mechla. Je-
steśmy spółką pracowniczą, 
nikt z zewnątrz nie przychodzi 
z pieniędzmi, przez lata nie 
dokapitalizowywaliśmy mająt-
ku zakładu. 

Prezes pytana o możliwości 
zwiększenia ilości zamówień 
i skuteczniejszego poszuki-
wania nowych rynków zbytu 
twierdzi, że nic w obecnej 
sytuacji rynkowej nie da się 
zrobić. - Rynek jest herme-
tyczny i wciąż się kurczy. We 
Włoszech np. przez lata było 
ponad dwudziestu hurtowni-
ków, teraz jest tylko trzech. 
Przewodniczący związku na-
tomiast mówi o wysuwanych 
wielokrotnie propozycjach 
nowych kanałów sprzedaży 
np. poprzez przedstawicieli 
handlowych.

***
W ostatnich dniach do 

ciężkiej atmosfery dołożyła 
się jeszcze wiadomość, któ-
ra zelektryzowała załogę – o 
podwyżkach dla jednej grupy 
pracowników. Chodzi o ope-
ratorów. To kolejny temat, z 
którym zarząd i związki będą 
musiały się zmierzyć. Pre-
zes uzasadnia swoje posu-
nięcie faktem, że z warszta-
tów remontowych najwięcej 
pracowników zgłosiło się 
do dobrowolnego odejścia. 
Jeśli odeszliby pozostali, 
to cały zakład nie mógłby 
funkcjonować. Ponadto 
proponowane podwyżki nie 
faworyzują wybranej grupy, 
raczej wyrównują stawki w 
porównaniu do innych dzia-
łów (chodzi o kwoty rzędu 
100-200 zł miesięcznie). 
Związki zawodowe krytykują 
to posunięcie: – „Solidar-
ność” wiele razy zwracała 
się o podwyżkę dla tej grupy 
zawodowej. Wszyscy ope-
ratorzy, którzy zapisali się 
dobrowolnie do zwolnień 
podkreślają, że odchodzą z 
powodu za niskich zarob-
ków, lecz im nikt podwyżki 
nie zaproponował. Jesteśmy 
za podwyżkami dla wszyst-
kich operatorów - mówi ire-
neusz besser. Przez lata so-
lidarnie zaciskaliśmy pasa, by 
cały zakład mógł dalej istnieć, 

byśmy mieli pracę. Również 
w tej sytuacji oczekujemy 
solidarnych rozwiązań, kiedy 
sytuacja zakładu jest trudna 
i kilkudziesięciu innych pra-
cowników traci pracę.

***
Fabryka porcelany ma bar-

dzo długą historię. Powstała 
w 1860 roku. Po długich la-
tach państwowego zarządza-
nia w 1994 roku spółka pra-
cownicza przejmuje zakład w 
leasing od skarbu państwa. 
Po dwóch latach w 1996 r. 
przedsiębiorstwo staje się 
własnością pracowników. 
Obecnie jest 430 udziałow-
ców. Jakie są rokowania na 
przyszłość? Co dalej z ZPS 
„Karolina”?

- Po raz pierwszy w kwiet-
niu mamy portfel zamówień 
pozwalający wykorzystać 
możliwości zakładu. Jeśli 
10% z rozmów, jakie obec-
nie prowadzimy, zamieni 
się w umowy i zostanie zre-
alizowane, to rok 2011 w 
nowym stanie zatrudnienia 
przepracujemy bez kłopotów 
do końca. W porcelanie ni-
gdy nie wiadomo na dłuższą 
metę, jak się sprawy ułożą. Tu 
się nie da przewidzieć przy-
szłości. Przez ponad 40 lat 
mojej pracy zawsze zamówie-
nia na kolejne miesiące były 
wielką niewiadomą - mówi 
bożena mechla. Obecnie ro-
bimy nawet bardzo malutkie 
zamówienia, choć one są 
kosztowne. W przypadku za-
mówień zagranicznych są to 
najczęściej promocje – nasze 
wyroby są wykorzystywane w 
programach lojalnościowych 
dużych sieci. 

Czy to wystarczy, by za-
kład mógł również od stycz-
nia 2012 funkcjonować? Jest 
o co walczyć – ponad 500 
pracowników, wielomilionowy 
majątek... 

agnieszka dochniak

Materiał powstał 
2 kwietnia.

ZPS Karolina to największy lokalny pracodawca

sytuacja w Zps „karoLina” 

Rozpoczęto remonty 
cząstkowe dróg 
gminnych asfaltowych 
na terenie miasta i 
gminy. 

W budżecie na ten cel zare-
zerwowanych jest 59 tys. zł. 

Kolejność prac remontowych:
• ul. Wolności – od przejaz-

du kolejowego do granicy mia-
sta, w kierunku na Czechy,

• ul. Powstańców,
• ul. Ogrodowa,
• ul. Towarowa,

• ul. Kościuszki – od skrzy-
żowania z ul. Jana Pawła II do 
ul. Pocztowej,

• ul. Pocztowa,
• ul. Jana Pawła II,
• ul. Świdnicka,
• Stary Jaworów,
• Krzyżówka Bolesławice 

– Bagieniec,
• Droga Jaworzyna Śl. – Bo-

lesławice,
• Czechy,
• Pasieczna.
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Łatanie dziur

Jaworzyńskie 
Stowarzyszenie 
Miłośników Kolei kieruje 
do mieszkańców gminy 
i wszystkich mogących 
wesprzeć działalność 
pasjonatów prośbę 
o pomoc w zakupie 
zabytkowej lokomotywy.

Jaworzyńskie Stowarzyszenie 
Miłośników Kolei otrzymało pro-
pozycję zakupu zabytkowej lo-
komotywy serii SM03. Lokomo-
tywa jest sprawna technicznie i 
wymaga jedynie kosmetycznych 
poprawek (malowania). Koszt 
zakupu to około 17 tysięcy 
złotych. Kwota ta przerasta na-
sze i tak skromne możliwości 
finansowe. Zwracamy się więc 
do wszystkich ludzi dobrej woli 
o wsparcie zakupu tej lokomoty-
wy, a tym samym przyczynienia 
się do ratowania kolejowych za-

bytków techniki – mówi łukasz 
romaniecki. Stowarzyszenie 
uzbierało już 2/3 wymaganej 
kwoty, lecz nadal brakuje 5 tysię-
cy złotych, aby nowy eksponat 
znalazł się w Jaworzynie Śląskiej. 
Członkowie stowarzyszenia są 
jednak dobrej myśli: - Niedaw-
no jedna z firm przekazała nam 
bezpłatnie lokomotywę spalino-
wą. W kwietniu odbędzie się jej 
transport do Jaworzyny. Loko-
motywa przyjedzie na specjalnej 
lawecie, będzie rozładowana na 
ulicy Ceglanej przy użyciu dźwi-
gu samochodowego. Mamy na-
dzieję, że i tym razem znajdą się 
ofiarodawcy.

W sprawie wpłat należy kon-
taktować się z łukaszem ro-
manieckim ze Stowarzyszenia 
Miłośników Kolei, nr tel. 608 
833 671.
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potrZebne wsparcie

Kto pomoże w ratowaniu zabytku?
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- SaMoRzĄD -

Przed Jaworzyną 
ważne samorządowe 
wydarzenie – wybory 
uzupełniające. Po raz 
pierwszy w taki sposób 
uzupełniany będzie 
skład Rady Miejskiej. 

Wiąże się to ze złożeniem 
mandatu radnego przez 
marka Zawiszę, który obec-
nie pełni funkcję zastępcy 
burmistrza. Z przewodniczą-
cym Rady Miejskiej arturem 
nazimkiem rozmawiamy nie 
tylko o wyborach uzupełnia-
jących, ale również o pracy 
w samorządzie, korzystaniu 
z wolności i … jego miejscu 
na ziemi.

W gminie nie było jeszcze wy-
borów uzupełniających. Czy 
to skomplikowane przedsię-
wzięcie? Jaką frekwencję Pan 
przewiduje? 
Głosować będziemy pod 

koniec maja. Wybory uzu-
pełniające są dokładnie takie 
same, jak zwykłe kadencyjne. 
Problemów z ich przeprowa-
dzeniem nie będzie. Mogą 
być o tyle łatwiejsze, że od-
bywają się w części naszego 
miasta. Bardzo gorąco na-
mawiam mieszkańców, żeby 
wzięli w nich udział. Są one 
obowiązkowe – nie możemy 
od nich odstąpić. Ale udział w 
nich nie jest jedynie prawem 
– w ten sposób mamy wpływ 
na to, co się będzie działo w 
mieście przez kolejne cztery 
lata. Z tego prawa nie warto 
rezygnować. Zważywszy na 
liczbę kandydatów w ostat-
nich wyborach można przy-
puszczać, że wybory będą się 

rada miejska

Z prawa głosu 
nie warto rezygnować

cieszyły sporym zaintereso-
waniem, jeśli chodzi o kan-
dydatów na radnego. A dzięki 
prostej zależności – im więcej 
kandydatów, tym więcej osób 
głosujących – spodziewam 
się nie najgorszej frekwencji. 
Będę zadowolony z 15%. 

Ma Pan duże doświadczenie pra-
cy w samorządzie. Po raz piąty 
wystartował Pan w wyborach 
i został radnym. Co w służbie 
samorządowej pociąga, co dla 
Pana jest magnesem?
Po raz kolejny jestem rad-

nym, ale tym razem szczegól-
nie dziękuję mieszkańcom Ja-
worzyny za wybór. Tuż przed 
wyborami w stosunku do mnie 
prowadzona była brudna, nie-
uczciwa kampania. Dziękuję 
mieszkańcom za to, że to mi 
uwierzyli, że obdarzyli mnie 
zaufaniem. Sprawy, którymi 
się zajmowałem i rzeczy, któ-
re robiłem przez lata obroniły 
się. To mnie bardzo cieszy. 

Wielokrotnie zastanawia-
łem się nad tym, co w samo-
rządzie przyciąga. Dla mnie to 
przede wszystkim możliwość 
kształtowania otoczenia, ak-
tywnego wpływania na to, 
co się wokół dzieje. To także 
odpowiadanie na potrzeby 
mieszkańców. Zawsze olbrzy-
mią satysfakcję sprawiało mi 
oddawanie do użytku nawet 
najmniejszych inwestycji i to 
że ludzie są zadowoleni. Tym 
bardziej cieszyły mnie zakoń-
czone duże inwestycje. To są 
rzeczy, które najbardziej mnie 
przyciągają do pracy społecz-
nej.

Obecna kadencja jest specyficz-
na – 11 z 15 radnych pochodzi 
z komitetu „Nasza Gmina”, z 
którego startował również bur-
mistrz. Jak się kieruje pracami 
Rady, w której właściwie nie ma 
opozycji?
Funkcja przewodniczącego 

niezależnie od tego, czy jest 
opozycja, czy jej nie ma, jest 
taka sama. On ma prowadzić 
i organizować pracę Rady. 
Obecnie widzę dużą zmianę 

w pracach Rady. Poprzed-
nia kadencja była burzliwa. 
Dziś może się wydawać, że 
prowadzenie obrad jest ła-
twiejsze, ale nie jest tak do 
końca. W tej kadencji będzie-
my musieli przedyskutować 
wiele ważnych kwestii. Przed 
nami zmiany organizacyjne w 
naszych jednostkach, tworze-
nie miejsc pracy - to ważne 
zadania. Wyzwaniem jest też 
brak mieszkań komunalnych. 
Sądzę, że czas przyniesie 
kolejne kwestie. W tym kon-
tekście praca Rady nie będzie 
łatwa, dlatego że każdy z nas 
ma inne zdanie, inne patrze-
nie na te sprawy, to będzie to 
wyzwalało emocje. Najistot-
niejszą kwestią jednak jest 
rozwój gminy i niezależnie od 
różnicy zdań będziemy mu-
sieli wypracowywać wspólne 
stanowiska.

W zeszłym roku samorząd świę-
tował 20 lat istnienia. Czy Pana 
zdaniem przez ten czas nauczy-
liśmy się dobrze dbać o nasze 
małe ojczyzny?
Te 20 lat to czas i długi, ale 

jednocześnie krótki. Myślę, 
że jako gmina wykonaliśmy 
pewien skok cywilizacyjny. 
Początek lat 90. to były ma-
rzenia o tym, że wszędzie 
będą wodociągi, gazyfikacja, 
telefonizacja całej gminy, że 
będziemy mieli nowe szkoły, 
boiska, przychodnię zdrowia 
i stację pogotowia ratunko-
wego. Okazuje się, że to nie 
była utopia. Mamy to. Uwol-
nienie potencjału, marzeń 
lokalnych społeczności dało 
efekt. Kształtowaliśmy tę rze-
czywistość na miarę marzeń i 
oczekiwań, ale też możliwo-
ści. Istotny mankament widzę 
natomiast w słabej frekwencji 
w wyborach. Widać też wciąż 
małą aktywność społeczną, 
stowarzyszeniową. Postaw 
obywatelskich, oddolnych, 
nie jest w gminie zbyt wiele. 
Czasem odnoszę wrażenie, że 
jest to niepełne korzystanie z 
wolności, która ciężko została 
wywalczona. Takie traktowa-

nie wolności jako wolności od 
obowiązku brania na siebie 
odpowiedzialności kształto-
wania lokalnej rzeczywistości. 
Mam nadzieję, że to z czasem 
będzie się zmieniać, już wi-
dać zaangażowanie pewnych 
środowisk. To dobra progno-
za na przyszłość. Uważam, 
że każda forma samoorgani-
zacji powinna być wspierana. 
Namawiam do tego koleżanki 
i kolegów z Rady. Gmina bę-
dzie tym silniejsza, im wię-
cej tych inicjatyw będzie, to 
przecież one kształtują nasza 
rzeczywistość. Wypełniają te 
obszary, gdzie gmina działać 
nie może.

Jest Pan rodowitym jaworzynia-
ninem, od lat angażuje się w 
życie gminy. Nigdy nie było myśli 
o przeprowadzce do większego 
miasta, o wyjeździe do miejsca, 
gdzie są większe możliwości 
rozwoju zawodowego?
Nigdy nie przyszło mi do 

głowy wyemigrować z Jawo-
rzyny, pomimo różnego ro-
dzaju plotek na ten temat. Nie 
chcę, by zabrzmiało to zbyt 
górnolotnie, ale to jest moje 
miejsce na ziemi. Ta gmi-
na ma swoje zalety, ma też 
oczywiście wady. Ja noszę 
w sobie obraz gminy, w któ-
rym jest ona przyjazna dla 
mieszkańców, bezpieczna, 
zadbana, dająca możliwości 
odpoczynku, w tym również 
aktywnego, gmina, która 
troszczy się o najmłodszych 
i o seniorów. Ten nieco wy-
idealizowany obraz jest dla 
mnie motorem dojścia do 
takiej sytuacji właśnie tu, 
gdzie jestem. To warte za-
chodu. Nigdy nie chodziła 
mi po głowie myśl o robieniu 
kariery w powiecie lub dalej. 
Duże miasto np. Wrocław 
jest dobre na jedną wizytę i 
to nie za często. Dla mnie Ja-
worzyna była najważniejsza i 
taką pozostaje. W moich za-
mierzeniach życiowych i za-
wodowych będzie zawsze na 
pierwszym miejscu.
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Zaledwie trzy miesiące 
minęły od wyborów 
samorządowych, a 
w Jaworzynie trzeba 
uzupełnić skład Rady 
Miejskiej. 

Dlaczego? marek Zawisza, 
którego jaworzynianie wybrali 
na drugą kadencję, 7 marca 
zrzekł się mandatu. Pełni teraz 
funkcję zastępcy burmistrza. 
Wybory uzupełniające odbędą 
się w okręgu, z którego kandy-
dował Zawisza, czyli numer 2, 
obejmującego ulice: Wolności, 
Ceglaną, Kasztanową, Kościel-
ną, A. Mickiewicza, Ogrodową, 
Powstańców, J. Słowackiego, 
Spółdzielczą i Westerplatte. 

W odróżnieniu od wyborów w 
związku z końcem kadencji, 
wyborcy będą mogli głosować 
tylko na jednego kandydata z 
danej listy wyborczej. Głoso-
wanie odbędzie się 29 maja w 
godz. od 8.00 do 22.00. Lokal 
wyborczy będzie mieścił się w 
sali gimnastycznej szkoły pod-
stawowej przy ul. Mickiewicza. 
Kampanię wyborczą kandydaci 
będą mogli prowadzić do pół-
nocy 27 maja, potem obowią-
zuje cisza wyborcza. 

Siedziba Miejskiej Komisji 
Wyborczej mieści się w Urzę-
dzie Miejskim w Jaworzynie 
Śląskiej przy ul. Wolności 9. 
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wybory uZupełniające

Jest wakat 
w Radzie Miejskiej

Gmina ma budżet na 2011

Skąd mamy pieniądze i na co je wydajemy?
cd. ze s. 1

czone na inwestycje, żeby nie 
były „przejadane” na wydatki 
bieżące. Pomysł bardzo dobry 
tyle tylko, że z drugiej strony 
państwo nakłada coraz więcej 
obowiązków na gminy bez po-

krycia finansowego ze swojej 
strony, obciążając w ten spo-
sób ich budżety. Doskonałym 
przykładem jest oświata, gdzie 
otrzymywana subwencja jest 
na poziomie niecałych 5 mln, 

a wydatki prawie 8,2 mln zł. 
Brakujące ponad 3,2 miliony 
musimy wygospodarować z 
naszych własnych dochodów. 
Jak widać założenia i pomy-
sły rządu to jedno, a rzeczy-

wistość na poziomie gminy 
wygląda niestety inaczej. Na 
pewno trzeba rozważnie i roz-
sądnie gospodarować, licząc 
każdą złotówkę i przyglądając 
się jej, zanim się ją wyda.

Zima to czas, 
kiedy przyroda 
usypia, a wszystkie 
procesy życiowe 
spowalniają. Zima to 
czas zwiększonych 
wydatków na 
ogrzewanie i 
oświetlenie. 

Zima to czas chorób za-
równo fizycznych jak i psy-
chicznych. W tym czasie 
samotność staje się bardzo 
uciążliwa. Brak wokół przy-
jaciół, rodziny jest często 
przyczyną depresji, z któ-
ra trzeba się zmagać nieraz 
całymi latami. Dlatego też 
głównym zadaniem, jakie po-
stawił sobie Zarząd Rejonowy 
Polskiego Związku Emerytów 
Rencistów i Inwalidów jest in-
tegracja społeczna i stworze-
nie warunków do wspólnych 
spotkań. Takim miejscem jest 
Klub Seniora przy ul. Mickie-
wicza 7 w Jaworzynie Śl., 
gdzie wciągu całego roku 
odbywają się zajęcia rehabi-
litacyjne zarówno ruchowe 
jak i manualne i umysłowe. 
Jest tu ciepło i przytulnie, pa-
nie często wpadają na kawę 
i pogaduszki. Szkoda tylko, 
że szerokim łukiem omijają 
to miejsce panowie. Czyżby 
sądzili, że spotkania w Klu-
bie to strata czasu, że lepiej 
położyć się na tapczanie, po-
czytać książkę lub pooglądać 
program w telewizji? Otóż, 
szanowni panowie emeryci i 
renciści, w tym Klubie można 
również oglądać telewizję, ro-
zegrać partyjkę szachów lub 
pograć w karty. Miło byłoby 
również widzieć panów na 
wieczorkach tanecznych. 

Klub Seniora czynny jest w 

poniedziałki od godz. 16.00, 
środy od godz. 10.00, piątki 
od godz. 16.00. Przy więk-
szym zainteresowaniu istnieje 
możliwość zwiększenia go-
dzin otwarcia.

Co jeszcze robimy?
− w każdy czwartek w sali 

widowiskowej SOKiBP ćwi-
czymy układy taneczne,

− we wtorki i piątki od godz. 
11.00 każda pani zależąca do 
Związku może ze zniżką ko-
rzystać z sali fitness przy ul. 
Wolności (panowie należący 
do PZERiI też mile widziani),

− w ostatnim tygodniu 
marca rozdaliśmy z darów 
Fundacji Ziemi Świdnickiej 
potrzebującym mieszkańcom 
Jaworzyny odzież.

Co będziemy robić?
− od kwietnia dzięki po-

mocy burmistrza i dyrektora 
SOKiBP organizujemy cotygo-
dniowe wyjazdy na basen,

− rozpoczynamy grupowe 
spacery z kijkami – we wtorki 
i piątki od godz. 18.00,

− 19 maja jedziemy na wy-
cieczkę do Wojsławic,

− planujemy w czerwcu 
wycieczkę w Bieszczady, a 
we wrześniu wyjazd do Zako-
panego.

Wszystkich chętnych do 
skorzystania ze zorganizowa-
nych form spędzania wolnego 
czasu serdecznie zapraszamy 
po szczegółowe informacje 
oraz zapisy do biura zarządu 
w każdą środę od godz. 10.00 
do 13.00.

Tylko od Was, drodzy se-
niorzy, zależy nasza aktyw-
ność.

stefania grajaszek

-

-

propoZycje dLa seniorów

Co słychać 
u seniorów?
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W roku szkolnym 
2010/2011 uczniowie 
Szkoły Podstawowej 
w Pastuchowie 
korzystają z bogatej 
oferty aktywności 
pozalekcyjnych. 

Zajęcia z matematyki, przy-
rody, języka niemieckiego i 
angielskiego, nauczania zinte-
growanego, a także sportowe 
– wszystko dzięki projektowi 
pn. „Szkoła Sukcesu”. Pod-
stawówka w Pastuchowie re-
alizuje go z innymi czterema 
placówkami na Dolnym Śląsku 
z: Mościska, Ostroszowic, Piła-
wy Dolnej i Zastruża w ramach 
Programu Operacyjnego Kapi-
tał Ludzki. 

Uczniowie uczestniczący w 
projekcie otrzymali zestaw pro-
mocyjny: przenośną pamięć 
USB, smycz oraz długopis. A 
wszyscy, którzy pozostają dłu-
żej w szkole na dodatkowych 
zajęciach mają zapewniony 
bezpłatny transport oraz ca-
tering. A co robią na zajęciach? 
Uczą się praktycznie i innowa-

cyjnie wykorzystywać narzę-
dzia matematyczne, stosować 
ICT w życiu codziennym, po-
szukiwać i wdrażać nowe me-
tody badania przyrody. Mają 
lekcje języka niemieckiego i 
angielskiego lub nauczania 
zintegrowanego. Kondycję fi-
zyczną natomiast rozwijają na 
zajęciach sportowych, a talen-
ty i zainteresowania artystycz-
ne - na zajęciach z ekspresji 
kulturalnej (m.in. taniec, śpiew, 
plastyka, teatr). W ramach pro-
jektu organizowane są także 
spotkania ze specjalistami z 
zakresu logopedii, socjoterapii 
i terapii pedagogicznej.

Główne cele projektu dofi-
nansowanego z funduszy unij-
nych to: wyrównywanie szans 
edukacyjnych i zapewnienie 
wysokiej jakości usług eduka-
cyjnych świadczonych w sy-
stemie oświaty, ze szczególnym 
uwzględnieniem uczniów z grup 
o utrudnionym dostępie do edu-
kacji, a także zmniejszenie różnic 
w jakości usług edukacyjnych.

oPrac. ad

- SaMoRzĄD -

marek Zawisza jest za-
stępcą burmistrza od 8 mar-
ca. Dotąd pracował w ZPS 
„Karolina” jako kierownik 
działu sprzedaży eksporto-
wej. Ukończył zarządzanie 
i marketing na Akademii 
Ekonomicznej we Wrocła-
wiu i studia podyplomowe 
w Wyższej Szkole Bankowej 
we Wrocławiu. W jesiennych 
wyborach samorządowych 
po raz drugi mieszkańcy Ja-
worzyny powierzyli mu man-
dat radnego. Jak sam mówi, 
ciężkiej pracy się nie boi. Nie 
boi się też przyznać, że cze-
goś nie umie.

Jak mijają pierwsze tygodnie pra-
cy w urzędzie?
W pierwszych dniach 

miałem wątpliwości czy 
dam radę to wszystko ogar-
nąć. Nie przypuszczałem, 
że sama korespondencja 
zawiera taki ogrom spraw 
- od bardzo prostych do 
mocno skomplikowanych. 
Pierwsze tygodnie w pracy 
upłynęły pod znakiem orga-
nizacji i zapoznawania się ze 
sprawami, szczególnie tymi, 

które w sposób bezpośredni 
będę nadzorował. Jest spo-
ro nowych zagadnień, które 
nawet z pozycji radnego wy-
glądają nieco inaczej niż w 
rzeczywistości. 

Jaki jest podział obowiązków mię-
dzy burmistrzami, jakimi obsza-
rami się Pan zajmie?
Będę nadzorował Referat 

Inwestycji i Gospodarki Komu-
nalnej, Referat Finansowo-Bu-
dżetowy oraz Zakład Gospodar-
ki Komunalnej i Mieszkaniowej. 
Zmieniliśmy dotychczasową 
strukturę organizacyjną w urzę-
dzie. Burmistrz nadzoruje bez-
pośrednio Referat Gospodarki 
Nieruchomościami i Ochrony 
Środowiska. Nad pozostałymi 
działami nadzór pełni sekre-
tarz. Oczywiście burmistrz 
podejmuje te najważniejsze, 
strategiczne decyzje dotyczące 
funkcjonowania gminy. Przy-
padły mi sprawy inwestycyjne, 
będę więc prowadził nowe za-
dania od początku i kontynuo-
wał te wcześniej zaczęte. 

Co sprawiło, że zgodził się Pan na 
propozycję  współpracy złożoną 
przez burmistrza Grzegorza Grze-
gorzewicza?
Była to przemyślana decy-

zja. Przez ostatnie cztery lata 
pełniłem funkcję radnego, co 
pozwalało mi z bliższej per-
spektywy obserwować pracę 
samorządową. Na rzecz pod-
jęcia tego wyzwania przema-

wiał również fakt, że praca w 
samorządzie jest dynamiczna 
i realizacja założonych celów 
może przynosić sporo satys-
fakcji. Dlatego doszedłem do 
wniosku, że jestem w stanie 
wykorzystać swoją wiedzę i 
doświadczenie w pracy na 
rzecz mojej gminy i jej miesz-
kańców.  

Co Pana zdaniem jest najbardziej 
palącym problemem gminy, który 
należałoby rozwiązać w pierwszej 
kolejności?
Najważniejszym tematem 

jest kanalizacja. Niestety obec-
nie nie dysponujemy  odpowied-
nimi środkami, by kontynuować 
to zadanie. Nie ma też odpo-
wiedniego programu, z którego 
moglibyśmy skorzystać, źródła 
zewnętrznego dofinansowania. 
Natomiast gmina jest przygoto-
wana do przeprowadzenia tej in-
westycji. W tym roku  będziemy 
się koncentrować na dokończe-
niu już rozpoczętych inwestycji, 
a spośród nich dwie są najważ-
niejsze – dokończenie budowy 
wodociągu ze stacji uzdatniania 
wody do Witkowa i świetlicy 
wielofunkcyjnej w Pastuchowie. 
Bardzo ważne są też oczywiście 
mieszkania, których w gminie 
brakuje. 

Przeszedł Pan z biznesu (dotych-
czasowe miejsce pracy to ZPK 
„Karolina”) do samorządu. Które 
doświadczenia z firmy przydadzą 

się Pana zdaniem w służbie pub-
licznej?
Chcę zaznaczyć, że te dwa 

światy różni zasadnicza rzecz 
– pieniądz. W biznesie wszyst-
ko kręci się wokół pieniądza, 
liczy się zysk ekonomiczny. W 
samorządzie jest dokładnie na 
odwrót – tu chcemy polepszać 
życie mieszkańców. Urząd nie 
zarabia, on dba o dobro miesz-
kańców, tu rachunek ekono-
miczny też jest ważny, ale nie 
najważniejszy. Ze względu na 
swoje doświadczenie, ale też 
sytuację budżetową, będę na 
pewno dwa razy oglądał każdą 
złotówkę, zanim zdecyduję się 
ją wydać.

Na stanowisku zastępcy burmi-
strza z pewnością nie zabraknie 
Panu obowiązków. Jaki ma Pan 
sposób na odstresowanie? Jaką 
formę wypoczynku Pan preferuje?
Jeżeli czas pozwala, to raz 

w tygodniu gram w piłkę nożną 
lub siatkówkę. Często razem 
z innymi samorządowcami 
gramy zimą na hali, a jak jest 
ciepło, to na orliku. Wtedy naj-
częściej jest okazja, by usiąść 
i porozmawiać o bieżących 
problemach. Można dowie-
dzieć się, co słychać u sąsia-
dów, o ich problemach,  spo-
sobach ich rozwiązania oraz 
oczywiście sukcesach. Ale 
najlepszą formą odstresowania 
jest spacer z żoną i psem.

rozmawiała agnieszka dochniak

Zmiany we władZacH

Jest zastępca burmistrza

Po raz pierwszy władze 
gminy spotkały się 
z nowo wybranymi 
sołtysami. 

18 marca burmistrz Grze-
gorz Grzegorzewicz, zastępca 
burmistrza marek Zawisza, wi-
ceprzewodniczący Rady Miej-
skiej ewa pilecka i ireneusz 
besser rozmawiali z sołtysami 

o organizacji wyborów do Izby 
Rolniczej, poruszono również 
sprawy związane z realizacją 
zadań Miejsko–Gminnej Spółki 
Wodnej z siedzibą w Bolesławi-
cach. Spotkanie miało również 
wymiar inauguracyjny – sześ-
ciu sołectwach doszło do zmia-
ny sołtysów.

oPrac. ad

samorZąd

Pierwsze 
spotkanie z sołtysami

Wymiana doświadczeń 
z działalności 
młodzieżowych rad z 
sześciu państw, wspólne 
tworzenie projektów, 
poznawanie innych 
kultur i obyczajów, 
a przede wszystkim 
spotkanie z młodymi 
ludźmi, którym chce 
się chcieć – to 
najważniejsze punkty 
międzynarodowego 
seminarium 
młodzieżowych rad 
pn. „Youth councils 
– making things better”. 

Od 21 do 27 marca w No-
wym Gierałtowie w Kotlinie 
Kłodzkiej przebywały agata 
mikołajczyk i aldona rędzia 
z jaworzyńskiej Młodzieżowej 
Rady Miejskiej. To efekt ze-
szłorocznej współpracy naszej 
młodzieży z fundacją Semper 
Avanti. W ramach progra-
mu „Młodzież w działaniu” 
młodzież z Bułgarii, Estonii, 
Niemiec, Łotwy, Turcji i Polski 
mogła zaprezentować swoje 
działania, przedstawić struktu-

seminarium młodZieżowycH rad

Młode radne na międzynarodowym spotkaniu

Młodzi seminarzyści

ry i poznać, co ciekawego robią 
rówieśnicy w innych krajach. - 
By się porozumieć, używaliśmy 
języka angielskiego. Na począt-
ku było bardzo ciężko – mówi 
agata – miałam łzy w oczach. 
Ale po dwóch dniach bariera 
zniknęła i rozmawiałam nor-
malnie, nie zwracając szcze-
gólnej uwagi czy nie robię błę-
dów. - Wróciłyśmy z mocnym 
przekonaniem, że trzeba uczyć 
się angielskiego – dodaje aldo-
na. Prawdziwym wyzwaniem 
była prezentacja przygotowana 
przez jaworzynianki. Musiały w 
niej przedstawić, czym zajmuje 
się młodzieżowa rada i opowie-
dzieć o najważniejszych inicja-
tywach. 

- Bardzo ważne były spot-
kania i rozmowy z poszczegól-
nymi osobami. Dowiedziałam 
się, że Bułgarzy lubią sport, 
to dla nich najważniejsza spra-
wa. Tureckie rady są bardzo 
liczne, mają dłuższą kadencję 
niż my, bo czteroletnią i są 
starsi od nas – w radzie są 
osoby między 17 a nawet 26 
rokiem życia. - wymienia al-

dona i stwierdza stanowczo, 
że wyjazd był bardzo udany. 
Przywiozłyśmy nowe pomysły. 
Nawiązałyśmy znajomości z 
innymi radami z Polski, m.in. 
z Obornik Śląskich, Żmigrodu, 
Długołęki. Będziemy chcieli z 
nimi współpracować.

Dla agaty ważny był czas 
pisania projektu: - Wspólnie z 
Bułgarami wymyśliliśmy mię-
dzynarodowe rozgrywki spor-
towe pomiędzy młodzieżowymi 
radami. Chcieliśmy to połączyć 
z działalnością charytatywną. 
Okazało się, że pomysł jest faj-
ny i spodobał się pozostałym 
grupom. Całkiem możliwe, że 

uda się zdobyć fundusze na 
jego realizację. Podobały mi 
się również warsztaty z komu-
nikacji niewerbalnej. Ćwiczyli-
śmy negocjacje, uczyliśmy się 
rozpoznawać mowę ciała. To 
było ciekawe doświadczenie. 

Podczas siedmiu dni semi-
narium nie zabrakło również 
wspólnych spacerów, zabaw 
integracyjnych, a nawet bitwy 
na śnieżki. Młodzi zwiedzili 
również Jaskinię Niedźwiedzią.

Życzymy całej Młodzieżo-
wej Radzie Miejskiej rozwoju i 
realizacji wielu ciekawych ini-
cjatyw.

ad

dodatkowe umiejętnoŚci dZięki projektowi

Szkoła 
z sukcesem
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- EDUKacJa -

Z czytaniem u Polaków 
jest podobnie jak ze 
śpiewaniem – każdy 
może, ale nie każdemu 
dobrze to wychodzi. 

Jak pokazuje szeroko ko-
mentowany wynik badania 
stanu czytelnictwa opubliko-
wany przez Bibliotekę Naro-
dową ponad połowa z nas nie 
przeczytała w zeszłym roku 
żadnej książki. Wśród osób z 
wyższym wykształceniem jest 
aż 20% nieczytających. Na 
szczęście „statystyczny” Polak 
nie istnieje i są tacy, którzy czy-
tają więcej, a nawet tacy, którzy 
czytają dużo, np. 12% rodaków 
sięga po więcej niż 6 książek w 
ciągu roku.

A jak sprawa wygląda w 
naszej gminie? Mamy jedną 
bibliotekę miejską z czterema 
filiami. Łącznie do dyspozycji 
mieszkańców są 38.442 po-
zycje. Gdyby przeliczyć to na 
10.382 mieszkańców, to wy-
chodzą niecałe 4 książki na gło-
wę. Ale do biblioteki zapisanych 
jest 1.342 osób. To niespełna 
13%. Czyżby pozostali nie czy-
tali wcale? To zbyt pochopny 
wniosek. Zdecydowanie lepszy 
jest wynik, jeśli chodzi o osoby 

raport o cZyteLnictwie

Biblioteki nieoblegane?

W bibliotece miejskiej jest ponad 38 tys książek i czasopism

odwiedzające bibliotekę. To ci, 
którzy czytają na miejscu pra-
sę, korzystają z książek popu-
larno-naukowych czy czytelni 
internetowej – to prawie 11 
tys. osób rocznie. Dodatkowo 
każdy ma przecież domową 
biblioteczkę, kupujemy gazety, 
pożyczamy książki od przyja-
ciół i znajomych, przetrząsamy 
internet w poszukiwaniu po-
trzebnych wiadomości. Oby! 
Przecież korzyści z czytania 
jest tak wiele. Rozwijamy wy-
obraźnię, dokształcamy się, 
często relaksujemy, wzboga-
camy słownictwo, eliminujemy 
błędy w pisowni, wzbudzamy 
w sobie jeszcze większą cieka-
wość świata...

Czy w dobie komputerów i 
internetu ludzie korzystają jesz-
cze z encyklopedii i leksyko-
nów? ewa prus, która pracuje 
w dziale dziecięcym, mówi, że 
sporadycznie: - Gdyby czytel-
nicy mogli je wypożyczać, to 
częściej by korzystali. Nieraz 
pytają się o taką możliwość, bo 
piszą prace i potrzebują sko-
rzystać z tych książek w domu.

Pozycje, które cieszą się naj-
większą popularnością, wymie-
nia małgorzata pawlicka: - Po 

Harrym Potterze przyszła moda 
na wampiry. Młode dziewczęta 
nie są właściwie zainteresowane 
innymi książkami. Nawet kiedy 
je zachęcamy i próbują czytać 
coś innego, to oddają książki i 
proszą o te o upiorach. Starsi 
czytelnicy wypożyczają historie 
pisane przez życie, np. wspo-
mnienia dotyczące uzależnień 
lub problemów okresu dorasta-
nia. Kobietom podoba się seria 
„Labirynty”. Cieszymy się, bo 
to książki  promujące warto-
ści. Czytelnicy często pytają o 
pozycje podróżnicze – Cejrow-
skiego czy Pawlikowską.  

Podczas rozmowy panie 
proszą, by zaapelować do czy-
telników o szanowanie książek 
i oddawanie ich w terminie. 
- Ludzie niestety czasami je-
dzą nad książkami. Musimy je 
czyścić, ale i tak zostają ślady. 
Oprawiamy w folię, by żyły jak 
najdłużej - mówią. 

Z drugiej strony cieszą się z 
ofiarności części czytelników, 
bo dostają sporo książek – w 
2010 roku było ich 230. 

Z liczb wynika, że więcej jest 
młodych czytelników – tych do 
18 roku życia.

agnieszka dochniak

Godziny otwarcia gminnych bibliotek:

Jaworzyna Śląska (oddział centralny z wypożyczalnią dla dorosłych, od-
działem dziecięcym, czytelnia i czytelnią internetową)
poniedziałek 10.30-18.30, wtorek 10.30-18.30, środa – prace 
techniczne z księgozbiorem, czwartek 10.30-18.30, piątek 8-
16. 

Filie w: 
Bolesławicach – poniedziałek 16-19, środa 16-19
Pastuchowie – poniedziałek 15-18, czwartek 15-18 
Starym Jaworowie – wtorek 11-14, czwartek 15-18
Piotrowicach – poniedziałek 14.30-18.30, środa 14.30-18.30.

Komputery, mikroskopy, 
tablica multimedialna, 
interaktywne programy – 
m.in. z takich udogodnień 
w nowej pracowni 
przyrodniczej od kwietnia 
mogą korzystać uczniowie 
Szkoły Podstawowej w 
Jaworzynie. 

Pracownię uroczyście otwo-
rzyli burmistrz Grzegorz Grze-
gorzewicz, zastępca marek Za-
wisza, a z ramienia samorządu 
uczniowskiego wstęgę przecięła 
weronika Legendziewicz. War-
tość wyposażenia pracowni to 
178 tysięcy złotych.

Nasza szkoła pozyskała pra-
cownię przyrodniczą wyposa-
żoną w 30 stanowisk pracy dla 
uczniów, w tym 6 komputerów. 
- z zadowoleniem mówi dyrektor 
szkoły teresa Gawron. Mamy 
również zestawy do ekspery-
mentów z zakresu badania właś-
ciwości powietrza ,wody, prądu 
elektrycznego, zjawisk elektro-
statycznych, magnetyzmu i zmy-
słów. Specjalny program Cobra 
4 bada zjawiska atmosferyczne: 
ciśnienie, wilgotność, tempe-
raturę powietrza oraz odruchy 

człowieka: bicie serca, napięcie 
mięśni, tętno, ruchy źrenic, a 
dane można zanalizować na wy-
kresach liniowych, słupkowych i 
na diagramach. Mamy również 
wizualizer – układ lamp i kamer 
przenoszący obraz (również w 
3D) na tablicę, powiększający 
przedmioty, ilustracje. Kame-
ra z aparatem fotograficznym i 
specjalnym oprogramowaniem 
służy do zapisywania zjawisk 
przyrodniczych. Zestawy szkła 
laboratoryjnego z odczynnikami, 
palniki i uchwyty to wyposaże-
nie, dzięki któremu uczniowie 
będą mogli eksperymentować i 
poznawać substancje występu-
jące w otaczającym świecie.

Sprzęt, będący na wyposa-
żeniu pracowni, pozwala na-
uczycielom na zaprezentowanie 
wielu procesów zachodzących 
w świecie. Mikroskopy, zestawy 
do eksperymentów chemicz-
nych i fizycznych, nowoczesne 
oprogramowanie komputerowe, 
umożliwiają pokazanie w prakty-
ce wielu zjawisk, o których do tej 
pory nauczyciele mogli jedynie 
opowiadać.

oPrac. ad

nowa pracownia prZyrodnicZa  
w jaworZyńskiej podstawówce

Szkoła Podstawowa 
w Jaworzynie bogatsza

Nauczyciele, uczniowie i goście podczas otwarcia sali

Najbliższa z cyklu niedokoń-
czonych lekcji historii poświę-
cona będzie danucie siedzi-
kównie, sanitariuszce majora 
Zygmunta szendzielarza ps. 
Łupaszka i józefowi kurasiowi 
ps. Ogień, zwanemu też Królem 
Podhala. Na projekcję filmu pt. 
„Inka” i wykład w imieniu orga-
nizatorów zapraszamy do Sa-
morządowego Ośrodka Kultury 
12 maja.

Pomysłodawcą i realiza-
torem cyklu spotkań poświę-
conych żołnierzom wyklętym 
jest ireneusz besser. Dlaczego 
podjął ten temat? - W moim 
wypadku komuna osiągnęła 
efekt przeciwny do zamierzo-
nego. W młodości czytałem o 

tych ludziach jako o bandytach 
i coś mi nie pasowało – jak to 
Polak występował przeciwko 
Polakowi? Najpierw w 1980 r. 
w tygodniku „Solidarność”, a 
potem w innych publikacjach 
zaczęto pisać prawdę o tam-
tych czasach. Nowa Polska, ta 
po 1989 roku, niewiele o nich 
mówi, tylko ich zrehabilitowała, 
a to za mało. Ci ludzie nie mają 
swoich grobów, tym bardziej 
pamięć o nich jest ważna. I do-
daje: - Czytałem wielokrotnie 
o żołnierzach wyklętych, jaki 
to był kwiat polskości. Jeden 
z nich, idąc na śmierć, mówił 
„Polska się o nas upomni”. Te 
spotkania to nasz wyraz upo-
mnienia się o tych żołnierzy.

Do tej pory odbyły się trzy 
spotkania z projekcjami fil-
mów: „Generał Nil”, „Popie-
łuszko – wolność jest w nas” 
i „Walkiria” oraz przedstawie-
niem postaci: podpułkownika 
łukasz cieplińskiego ps. 
Pług, prezesa IV Komendy 
WIN, majora Hieronima de-
kutowskiego-Zapory oraz 
najwybitniejszego z żołnierzy 
wyklętych, majora Zygmun-
ta szendzielarza, Łupaszki. 
Z inicjatywy śp. prezydenta 
Lecha kaczyńskiego w tym 
roku po raz pierwszy 1 marca 
obchodzone było święto żoł-
nierzy wyklętych.  

Lekcje organizowane są 
raz na kwar tał. Uczestniczy 

w nich ok. 25 osób w róż-
nym wieku – od 12 do 80 
lat. Jak zapewnia inicjator, z 
informacją dociera zarówno 
do młodych odbiorców np. 
uczniów gimnazjum, jak i do 
starszych – koła emerytów. 
W planach jest rozpoczęcie 
podobnych spotkań również 
w Witkowie.

***
Żołnierze wyklęci – okre-

ślenie żołnierzy podziemia 
niepodległościowego i antyko-
munistycznego stawiających 
opór próbie sowietyzacji Polski 
i podporządkowania jej ZSRR 
w latach 1944-1963. (Źródło 
Wikipedia).

ad

niedokońcZona Lekcja Historii

Inka i Ogień

Znane są już wyniki 
ogólnopolskiego 
konkursu poetyckiego 
na walentynkowy wiersz 
o miłości, ogłoszonego 
z początkiem lutego 
przez Urząd Miejski 
w Łowiczu, Łowicki 
Ośrodek Kultury i 
Łowickie Warsztaty 
Literackie. 

Na konkurs nadesłano w 
sumie 32 wiersze, które zostały 

podzielone na dwie kategorie 
wiekowe 7-15 lat i powyżej 15. 
Nasi uczniowie także zapropo-
nowali swoje utwory. Wszyst-
kie prace zostały zaprezento-
wane publiczności podczas 64. 
„Slamu” Turnieju Prezentacji 
Poetycko-Muzycznych, który 
odbył się 4 marca w kawiar-
ni „Powroty”. To publiczność 
ostatecznie wytypowała zwy-
cięzców. W pierwszej katego-
rii największe uznanie uzyskał 

wiersz „Zakochani” autorstwa 
weroniki Legendziewicz. Zwy-
cięstwo weroniki świadczy 
o bardzo dobrym warsztacie 
poetyckim i wrażliwej osobo-
wości. Nagrody przekazane 
pocztą, wręczone zostały przez 
dyrektor teresę Gawron na 
szkolnym apelu.

Kolejne zmagania poety-
ckie naszych uczniów zostały 
zauważone na ogólnopolskim 
konkursie poetyckim pt. „Naj-

piękniejszy wiersz miłosny” 
(temat: wiosenna miłość) orga-
nizowanym przez Kożuchow-
ski Ośrodek Kultury i Sportu 
„Zamek”. Wyróżnienia otrzy-
mali kamil potocki za wiersz 
„Mówiłeś, że nie lubisz” i 
kinga żelazna za wiersz „Je-
stem, jak materiał”.

Gratulujemy naszym ucz-
niom i życzymy dalszych suk-
cesów poetyckich.

ewa grobelna

Poetyckie sukcesy uczniów jaworzyńskiej podstawówki
poeZja miłosna ucZniów naGrodZona

Regionalne Centrum 
Krwiodawstwa i 
Krwiolecznictwa 
z Wałbrzycha 16 
marca ponownie 
przeprowadziło pobór 
krwi w Jaworzynie.  

W kolejnej zbiórce tego dro-
gocennego płynu zorganizowa-
nej w Samorządowym Ośrodku 
Kultury i Bibliotece Publicznej 
wzięło udział 20 mieszkańców 
gminy, zebrano 9 litrów krwi. 
Kolejna zbiórka 18 maja.

oPrac. ad

miesZkańcy Gminy oddaLi krew

Zbiórka 
krwi
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W roku szkolnym 
2010/2011 Biuro 
Edukacji Publicznej 
Instytutu Pamięci 
Narodowej zorganizowało 
ogólnopolski konkurs 
historyczny dla uczniów 
szkół gimnazjalnych pt. 
„W kalejdoskopie pamięci 
– Polska i Polacy w latach 
1939-1989”. 

Temat przewodni I edycji to 
„Autorytet w czasach trudnych”. 
Patronat honorowy objęli: Minister 
Edukacji Narodowej, Prezes Insty-
tutu Pamięci Narodowej, Marsza-
łek Sejmu RP, a patronat medialny 
– TVP Historia i  Nowa Era. Celem 
konkursu było  zainteresowanie 
uczniów najnowszą historią Polski, 
ze szczególnym uwzględnieniem 
dziejów rodziny oraz historii lokal-
nej i regionalnej. Konkurs  podzie-
lono na trzy etapy. W pierwszym 
uczniowie zgłoszeni do konkursu 
pisali test z historii Polski obejmu-
jący lata 1939–1989. Do drugiego 
etapu z naszego gimnazjum za-
kwalifikowało się 7 osób: bartosz 
Fudali, agata Grobelna, aleksan-
dra włodarczyk, justyna szew-
czak, kamila nabielec, wiktor 
banaszczak i bartosz Ziaja. W  
etapie regionalnym – przepro-
wadzonym przez dyrektorów 
oddziałów Instytutu Pamięci 
Narodowej we współpracy z wo-
jewódzkimi Kuratoriami Oświaty 
– zadaniem uczestnika było napi-
sanie pracy pisemnej, ukazującej 
wybraną osobę z najbliższego 
środowiska na tle ważnych dla 
Polski wydarzeń społeczno-poli-
tycznych wraz z uzasadnieniem 
wyboru. Uczniowie mieli poka-
zać rzeczywisty autorytet, praw-
dziwego „nauczyciela życia” i 
opisać jego losy na tle trudnych 
czasów, w  których wykazał się 
optymizmem, siłą i odwagą oraz 
opowiadał się po stronie wartości 
uniwersalnych, takich jak: uczci-
wość, prawda, sprawiedliwość i 

wolność. Nasi uczniowie pisali o 
czesławie Świderskim, przewod-
niczącym NSZZ „Solidarność” Zie-
mi Żarowskiej (b. Fudali), józefie 
cholewie, w latach 80. drukarzu 
niezależnych (wydawanych poza 
cenzurą) gazetek i książek (j. 
szewczak), ks. infułacie julianie 
Źrałko, kapelanie  NSZZ „Solidar-
ność”  w Wałbrzychu (a. włodar-
czyk), wiesławie modzelewskim, 
przewodniczącym NSZZ „Solidar-
ność” w Świdnicy (k. nabielec), 
wojennych losach jakuba kukli 
(a. Grobelna) i ks. kanoniku ja-
nie czajce (w. banaszczak). W 
drugim etapie  konkursu  uczest-
niczyło 101 osób z 26 szkół  z 
województw dolnośląskiego 
i opolskiego. Nasi uczniowie 
pokonali tak dużą konkurencję. 
Zajęli I, II, III i V miejsce,  tym 
samym przechodząc do trze-
ciego etapu – ogólnopolskiego. 
2 marca 2011 w auli XIII LO 
we Wrocławiu odbyło się uro-
czyste podsumowanie II etapu 
konkursu.  Laureaci i uczestnicy 
konkursu otrzymali wiele nagród. 
Nagrody wręczali: Dolnośląski 
Kurator Oświaty beata pawło-
wicz, Opolski wicekurator Oświaty 
rafał rippel, kierownik Referatu 
Edukacji Historycznej oddziału 
wrocławskiego IPN wojciech 
trębacz oraz  koordynator kon-
kursu sylwia krzyżanowska 
(IPN). Ostatni etap – ogólnopol-
ski rozstrzygnięty został 5 kwiet-
nia w Warszawie w siedzibie 
Instytutu Pamięci Narodowej. Fi-
naliści konkursu mieli za zadanie 
zaprezentować wybraną przez 
siebie postać i odpowiedzieć na 
pytania dotyczące pracy i histo-
rii Polski z opisywanego okresu 
przed komisją konkursową. Nasi 
uczniowie dobrze się zaprezento-
wali, zajmując od 17, 33, 44 i 49 
miejsce na 63 najlepszych ucz-
niów z całej Polski. To naprawdę 
duży sukces, gratulujemy!

elżbieta krzaczek

Na pożegnanie zimy 
najlepsza marzanna. 
Marzanna była 
słowiańską boginią 
symbolizującą zimę i 
śmierć. Wierzono, że 
zabicie przedstawiającej 
ją kukły spowoduje 
usunięcie zimy i 
nadejście wiosny. 

Chrześcijaństwo próbowały 
zakazać tego starosłowiańskie-
go obrzędu. Przez lata jednak 
zwyczaj ten podtrzymywany 
jest szczególnie tam, gdzie 
można rytualne topienie ma-
rzanny przeprowadzić. Nie 
inaczej było w Jaworzynie. W 
konkursie „Marzanna 2011” 
na najpiękniejszą kukłę wzię-
ło udział 15 modeli. Pierwsze 
miejsce przyznano Szkole 
Podstawowej z Pastuchowa, 
drugie – świetlicy środowi-
skowej z Jaworzyny Śląskiej, 
a trzecie ex-aequ Ciasteczko-
wemu Przedszkolu z Milikowic 

pierwsZy dZień wiosny

Marzanna o 15 twarzach
i zerówce ze Szkoły Podsta-
wowej w Starym Jaworowie. 
Marzanny zostały zatopione 
w wodach jaworzyńskiej żwi-
rowni. Uczestnicy konkursu 
nie tylko otrzymali nagrody, 
ale też możliwość upieczenia 
na pierwszym wiosennym 
ognisku kiełbaski. Pracowni-
cy SOKiBP oraz Młodzieżowa 
Rada Miejska przygotowali 
również inne atrakcje. Było 
przeciąganie liny, rozgrywki 
hokeja na trawie oraz malo-
wanie twarzy. 

A to wrażenia młodych 
radnych: - Pogoda dopisała, 
dzieci również i nie zabrakło 
oczywiście nas. Pomagaliśmy 
przy wszystkim – przy zaba-
wie i przy pracy, przy której 
również się bawiliśmy cał-
kiem nieźle. Pomalowaliśmy 
twarze dzieciom (powoli staje 
się to naszą specjalnością) 
oraz sobie.  Porządku i zasad 
w turnieju unihokeja pilnowa-

Dla wielu 
gimnazjalistów 
bal gimnazjalny 
jest pierwszym 
balem w życiu. 
Wieczorowe stroje, 
polonez na wejście, 
podniosła atmosfera 
(przynajmniej do 
czasu, kiedy z 
głośników nie popłynę 
rockandrollowe rytmy) 
robią wrażenie i na 
długo pozostają w 
pamięci. 

12 lutego 160 uczniów z 
sześciu trzecich klas jawo-
rzyńskiego gimnazjum bawiło 
się na  jubileuszowym X Balu 
Gimnazjalnym. Nie doszłoby 
do niego, gdyby nie pomoc 
rodziców i nauczycieli, szcze-
gólnie wychowawców klas 
trzecich.

Jak uczniowie wspominają 
przygotowania i samą zaba-
wę? Oto ich wrażenia.

Już w listopadzie kupiłam 
we Wrocławiu sukienkę na 
bal. Była dokładnie taka, jaką 
sobie wymarzyłam: czarna i 
prosta. Generalne przygoto-
wania zaczęły się w dniu balu. 
Wstałam z samego rana po 
to, żeby kosmetyczka mogła 
zrobić mi paznokcie i piękny, 
wieczorowy makijaż. Była tym 
wszystkim bardzo podekscy-
towana. Zbliżała się godzina 
16, więc trzeba było w końcu 
zacząć się czesać i ubierać. 
Gotowa wyszłam z domu w 
wysokich szpilach, co bardzo 
utrudniało mi poruszanie. W 
szkole wszyscy z niecierpli-

baL GimnaZjaLny

Pierwszy bal w życiu
wością czekaliśmy na polo-
neza. Nagle rozbrzmiała mu-
zyka, podniośle i elegancko 
ruszyliśmy. Po oficjalnym roz-
poczęciu zaczęła się praw-
dziwa zabawa. Co do niej, 
mam różne zdanie. Można 
było potańczyć, ale osobiście 
uważam, że zespół muzyczny 
mógłby być o niebo lepszy. 
Moim zdaniem nie sprawdzili 
się. Mimo wszystko wróci-
łam do domu z głową pewną 
wrażeń, bez sił i z obolałymi 
nogami. Zawsze będę wspo-
minać mój bal z uśmiechem 
na twarzy.

klaudia

W końcu nastał ten 
upragniony dzień – dzień 
mojego balu. Przygotowania 
do niego trwały 3 godziny. 
Trochę się denerwowałam, 
że nie zdążę ze wszystkim, 
ale całe szczęście pomaga-
ła mi koleżanka. Zadbała o 
to, żebym miała piękne loki 
i czuła się świetnie. Z tymi 
lokami było tak dużo roboty, 
że prawie nie zdążyłyśmy 
się pomalować!!! Na samym 
balu bawiłam się cudownie. 
Cały czas tańczyłam. Gdy 
nastał już smutny koniec 
naszej imprezy, zmęczona 
przyszłam do domu i od razu 
położyłam się spać.

pamela

12 lutego odbył się Bal 
Gimnazjalny, w którym bra-
łem udział. Z samego rana 
pojechałem do fryzjera, aby 
wyglądać elegancko. W 

domu szybkie przygotowania 
no i czas na bal. Po przybyciu 
do szkoły zaczął się polonez. 
Wszystko było idealnie. Prze-
tańczyliśmy cały wieczór! 
Wróciłem do domu bardzo 
zmęczony, ale zadowolony.

Grzegorz

Dnia 12 lutego 2011 od-
był się Bal Gimnazjalny. Moje 
przygotowania do niego prze-
biegały pełną parą. Z samego 
rana, zaraz po zjedzeniu śnia-
dania, udałam się do fryzjera. 
Okazał się kompletną kata-
strofą, bo moja fryzura po 5 
minutach się rozpadła!!! Całe 
szczęście w ostatniej chwili 
znalazłam miejsce u innego 
fryzjera i tu już wszystko się 
udało. Następnie wizyta u 
kosmetyczki. Wszystko goto-
we. Po kilku godzinach przy-
gotowań pojechałam na bal. 
Polonez, który był rozpoczę-

ciem całej zabawy, wyszedł 
wspaniale. Świetnie się bawi-
liśmy, a muzyka wszystkim się 
podobała. Już po balu dosta-
liśmy płyty i pamiątkowe zdję-
cia, dzięki którym będziemy 
mogli wracać wspomnieniami 
do tego wspaniałego dnia. 
Uważam, że to był najlepszy 
bal gimnazjalny.

ala

Moje przygotowania za-
częły się miesiąc przed 
balem – sukienka, buty, 
dodatki. Ale dopiero dzień 
przed nim poszłam do fry-
zjera podciąć włosy. Rano 
makijaż, paznokcie, o 16.30 
włożyłam sukienkę i buty. 
Kilka fotek i popędziłam do 
szkoły, gdzie czekał na mnie 
mój partner bosko ubrany w 
garnitur z jeszcze piękniej-
szą różą dla mnie.

irena

Uroczysty polonez

Dzieci próbowały swoich sił w przeciąganiu liny

ły Alicja Karniej i Agniesz-
ka Podgórska, w kuchni 
polowej pracowały Małgosia 
Amiliańczyk, Małgosia 
Piórkowska i Ada Jajko. 
Twarze dzieci były malowa-
ne przez Martynę Wyłub, 
Natalię Marciniak i Sylwię 
Naskręt. Bezpieczeństwa 
przy ognisku pilnowali Ma-

rek Oracz i Wiktor Sala. 
Jarek Szczepaniak z Adą 
pomogli wybrać najładniej-
szą marzannę, a dzieciom 
przy smażeniu kiełbasek 
pomagał Bartek Czerwon-
ka. Dobrym humorem zarażali 
nas jeszcze Krystian Masny i 
Marta Adamowicz.

oPrac. ad

sukces GimnaZjaListów

Pamiętają o przeszłości
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U Podnóża Ślęży w 
Sobótce 2 kwietnia 
ponad dwustu 
zawodników z całej 
Polski zainaugurowało 
sezon w kolarstwie 
górskim MTB. Wśród 
nich byli również 
kolarze z jaworzyńskiej 
sekcji Miejskiego Klubu 
Sportowego „Karolina”. 

Rywalizacja rozegrana zo-
stała w kilku kategoriach wie-
kowych i zaliczana była do kla-
syfikacji challenge’u Polskiego 
Związku Kolarskiego. - Trudna, 
siłowa i błotnista trasa z pod-
jazdem pod wyciąg narciarski 
„Janosik” była sprawdzianem 
przygotowania zawodniczek i 
zawodników po zimowych tre-
ningach - mówi trener antoni 
szewczyk i wymienia sukcesy 
swoich zawodników: Bardzo 

dobrze zaprezentowała się 
Sara Tonder, która zajęła dru-
gie miejsce w kategorii „Żaki-
ni” i uległa nieznacznie zawod-
niczce z Podhala. W tej samej 
grupie wiekowej Paulina Pa-
stuszek była szósta, a junior-
ka Kamila Szewczyk zajęła 
ósme miejsce. W rywalizacji 
chłopców „Żak” Jakub Żuraw 
uplasował się na szóstym, a 
Jakub Biliński na dziewiątym. 
Natomiast młodzicy sklasyfiko-
wani zostali – na dwunastym 
miejscu Grzegorz Dobroń, a 
na dwudziestym trzecim Ka-
rol Chmielowiec. 

***
Obecnie w sekcji kolar-

skiej MKS trenuje 23 zawod-
ników – najwięcej żaków i 
młodzików (wiek 11-14 lat), 
4 juniorów (16-18 lat) i 2 
seniorów. Zajmuje się nimi 

sekcja koLarska mks „karoLina”

Kolarze z medalami

Kolarze i trener na zawodach w Sobótce

W pierwszym tegorocznym 
wyścigu w Jeleniej Górze 12 
marca wystartowali kolarze 
MKS „Karolina”. 

Za nami również pierwsze zma-
gania piłkarzy w rundzie wiosennej 
sezonu 2010/2011. Po stycznio-
wych zmianach we władzach klu-
bu wśród działaczy, zawodników i 
sympatyków dominują pozytywne 
nastroje. Niestety obietnice złożo-
ne przez ustępującego prezesa 
waldemara cichockiego na Nad-
zwyczajnym Walnym Zebraniu 
24 stycznia 2011 r. o udzieleniu 
wszelkiej pomocy oraz wsparcia 
dla nowych władz, okazały się być 
złudne: - Nie otrzymaliśmy żadnej 
pomocy, nie przekazano nam rów-
nież informacji o niemałych zale-
głościach finansowych jeszcze 
z zeszłego roku - wyjaśnia nowo 
wybrany prezes łukasz czajkow-
ski. Z dnia na dzień dowiadujemy 
się o nowych zobowiązaniach, 
zaciągniętych przez poprzednie 
władze oraz zaległych opłatach 
nieuregulowanych w terminie, 
które często pociągają za sobą 
zapłatę odsetek i należności z ty-
tułu egzekucji. Są to kwoty liczone 
w tysiącach złotych. MKS chcąc 
dopełnić wszelkich formalności, 
niezbędnych dla dalszego funkcjo-
nowania, musiał szukać pomocy z 
zewnątrz. - Nie było to łatwe, tym 
bardziej, że niemal w tym samym 
momencie dowiedzieliśmy się, 
iż w roku 2011 nie zostaliśmy 
umieszczeni w wykazie organiza-
cji uprawnionych do pozyskiwania 
środków z tzw. 1% - tłumaczy 
prezes. Zgodnie bowiem z nowym 
rozporządzeniem Ministra Pracy 
i Polityki Społecznej organizacje 
pożytku publicznego, które nie 
złożyły w terminie sprawozdania 
z wykorzystania środków z 1% 
za poprzedni rok, nie mogą być 
ujęte w wykazie na rok następny. 
Poprzednie władze nie złożyły 
sprawozdania, co uniemożliwiło 
staranie się o wpływy z 1%. Tyl-
ko dzięki ofiarności sympatyków 
MKS i pracy nowego Zarządu 
udało się dopiąć wszystkich for-
malności, uregulować zaległości 
finansowe i rozpocząć nowy se-
zon. - Chcę gorąco podziękować 
tym, którzy nam pomagają. Nie 
będzie przesady w stwierdzeniu, 
że dzięki nim nasz klub może dalej 
normalnie funkcjonować  – mówi 
prezes czajkowski.

Piętno burzliwych wydarzeń z 
poprzedniego roku, o których wszy-

scy najchętniej chcielibyśmy zapo-
mnieć, zapewne jeszcze w tym roku 
będzie odczuwalne. Najważniejszym 
zadaniem nowego Zarządu jest więc 
ustabilizowanie sytuacji finansowej 
w MKS i wyjaśnienie wszelkich 
nieprawidłowości z roku 2010 oraz 
rozliczenie zaniedbań.

Cele sportowe, jakie stawiają 
przed sobą działacze, trenerzy i 
zawodnicy są trudne, ale możli-
we do spełnienia. W przypadku 
drużyny seniorów walka o awans 
do klasy okręgowej wydaje się 
być oczywistym celem. - Musimy 
stworzyć zgraną i silnie zmotywo-
waną drużynę. Wybitnie pomaga 
nam w tym nowy trener – Piotr 
Araszczuk. - tłumaczy prezes MKS 
łukasz czajkowski. Obok umiejęt-
ności, właśnie to pozwoli drużynie 
odnosić sukcesy. Jaworzyńscy ju-
niorzy równie jasno określili swoje 
zamierzenia: - Myśląc o przyszło-
ści i dążąc do budowania silnych 
drużyn piłkarskich w każdej kate-
gorii wiekowej, musimy zawalczyć 
o utrzymanie w klasie okręgowej 
naszych juniorów - dodaje. To na 
dzisiejszej młodzieży za parę lat 
opierać się będzie przecież druży-
na seniorów. 

Przed nami bardzo ciekawy 
rok. Plany nowo wybranych władz 
są interesujące. - Już tradycyjnie 
w połowie czerwca zorganizujemy 
wyścig kolarski na naszym terenie 
- mówi prezes MKS. Niespełna 
miesiąc później na początku lipca 
planowane są oficjalne uroczysto-
ści związane z obchodami 65-le-
cia Miejskiego Klubu Sportowego 
„Karolina”, a w sierpniu prawdo-
podobnie czeka nas wyjazd do 
czeskich Teplic na coroczny turniej 
organizowany przez władze part-
nerskiej gminy - wylicza prezes 
czajkowski.       

Bogaty program wydarzeń na rok 
2011, zatrudnienie wykwalifikowanej 
kadry trenersko-instruktorskiej oraz 
zapewnienie odpowiednich warun-
ków do trenowania dla zawodników, 
to tylko niektóre zabiegi, które mają 
wpłynąć na poprawę wizerunku 
Miejskiego Klubu Sportowego „Ka-
rolina”. Miejmy nadzieję, że dobra 
atmosfera, która zagościła w MKS i 
wśród jego  sympatyków po stycznio-
wych zmianach oraz niezwykle silna 
motywacja zawodników przysporzy 
nam w tym roku wielu pozytywnych 
emocji i pozwoli na odnoszenie licz-
nych sportowych sukcesów.

materiał Powierzony Przez 
mks „karolina”

mks „karoLina”

Z klubowego podwórka

antoni szewczyk, który jest 
trenerem od 1986 roku. Ce-
niony na Dolnym Śląsku i 
w kraju szkoleniowiec, spe-
cjalizujący się w kolarstwie 
górskim. Od lat konsultant 
i trener dolnośląskiej kadry 

wojewódzkiej MTB. Autorytet 
dla wielu zarówno młodych, 
jak i doświadczonych za-
wodników. Jako zawodnik w 
kategorii „Masters” zdobył 8 
medali Mistrzostw Polski, w 
tym 3 złote. 

W związku z interpelacją radnego Hieronima Fabisia, 
zamieszczamy rozkład jazdy PKP ze stacji Jaworzyna Śląska. 

Redakcja nie odpowiada za wszelkie zmiany w rozkładzie jazdy pociągów.

ROZKŁAD   JAZDY   POCIĄGÓW

JAWORZYNA ŚLĄSKA
Aktualizacja od 01.03.2011 r.

Przyjazdy Kierunek Odjazdy

7:14 5) 6) K;
Gdynia Główna

przez Poznań Główny 22:26 16) 17) K;

7:14 5) 6) K;     11:01 #; Gniezno 18:27 #;     22:26 16) 17) K;

7:14 6) K; Hel 22:26 17) K;

8:28 2);     9:50 14) #;     13:25;     18:26 #;        19:31 15) #; 

21:28    K;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Jelenia Góra 4:08 1) K;     6:55     K;     7:15 5) 6) K;     8:50 #; 
11:02 #;     14:55 7);     18:46 ; 

5:23  20);      6:15 11) 25);     7:52;     11:27 D;     12:28 C; 
15:31 10);     17:15 21);     19:29;

Dzierżoniów Śląski
7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06;     22:15 23),

6:15 11) 24);     7:52;     11:27 D;    12:28 C ;     15:31 10); 

17:15 21);     19:29;
Kłodzko Miasto

7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06 22);

6:50 19) 20) #;     10:29 #;     12:59 13) #;     15:19 11) #; 

16:47 #;     20:05 #;     22:14 23) #;
Legnica

5:24 20) #;     6:16 11) 25) #;     7:58 #;     11:34 D #;   12:29 C #; 

15:31 10) #;     17:15 21) #;     19:36 #;

4:08 1) K;
Szczecin Główny

przez Poznań Główny 23:14 18) K;

21:28 4)   K;     23:14 18) K;
Szklarska Poręba 

Górna 4:08 1) K;     6:55   4) K;

21:58 3) #; Trutnov Hl. N. 6:40 3) #;

4:22  2) #;     5:30 12) #;     6:26;     7:31;     8:28 ; 
9:50 14) #;     11:49 2);     13:25;     15:21;     17:12 #; 

18:26 #;     19:31 15) #;     20:29 9) #;     21:28    K; 

21:50 3) #;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Wałbrzych Główny

4:08 1) K;     6:40 2) 3) #;     6:55     K;     7:15 5) 6) K; 

7:56 ;     8:50 #;  11:02 #;     13:05 #;    14:55 7);     15:41 2); 
16:51 8);     17:40;    18:46 #;     19:48 9)  ;     21:47 #; 
23:35 9) #;

6:54    K;
Warszawa Wschodnia

przez Opole Główne
21:29    K;

4:08 1) K;     6:39 2);     6:54    K;     7:14 5) 6) K; 

7:50;     8:49;     11:01;     13:00;     14:54 7);     15:40 2); 
16:44 8);     17:39;     18:45 ; 19:479) ;     

21:46;   23:34 9);

Wrocław Główny

4:23 2);     5:30 12);    6:27;    7:32;     8:29 ;    9:51 14) #; 

11:50 2);     13:26;     15:22;     17:18;     18:27 #; 

19:32 15);     20:30 9);     21:29    K;     21:51 3) #; 

22:26 16) 17) K;     23:14 18) K;

Legenda:
(B) - kursuje od poniedziałku do piątku i w niedziele
(C) - kursuje w soboty, niedziele i święta
(D) - kursuje od poniedziałku do piątku oprócz świąt
(E) - kursuje od poniedziałku do soboty oprócz świąt
(F) - kursuje po ogłoszeniu
K - pociąg przyjmuje do przewozu przesyłki konduktorskie
# - pociąg zatrzymuje się tylko na wyznaczonych stacjach
(1), (2), (3), (4), (5), (6), (7) - oznacza poszczególne dni tygodnia: Pn, Wt, Śr, Cz, Pt, So, N

 - pociąg prowadzi wagon do przewozu rowerów i sprzętu sportowego
 - wagon sypialny
 - wagon z miejscami do leżenia

Kolor czarny oznacza pociągi REGIO Przewozów Regionalnych
Kolor czerwony oznacza pociągi TLK PKP Intercity
Kolor zielony oznacz pociągi osobowe Kolei Dolnośląskich

1) kursuje 18, 24, 31.XII oraz w (6) w okresie 29.I - 26.II
2) kursuje w (D) oraz 6.I oprócz 2.V, 24.VI
3) kursuje w (C) w okresie 30.IV - 28.VIII oraz 2.V, 24.VI
4) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1.I - 27.II, 30.IV - 2.X
5) kursuje 18 - 24, 27 - 31.XII, 2.I, 15.I - 13.II, 30.IV, 1, 2.V, 22, 23.VI
6) kursuje 24.VI - 31.VIII
7) kursuje codziennie oprócz 25, 26, 31.XII, 24.IV
8) kursuje codziennie oprócz 24, 25, 31.XII, 24.IV
9) kursuje w (B) oprócz 24, 26, 31.XII, 24.IV, 1 - 3.V, 23, 24.VI, 14, 15.VIII, 11.XI  
10) kursuje codziennie oprócz 25.XII, 1.I, 24.IV
11) kursuje w (D) oprócz 2.V, 24.VI

12) kursuje w (E) oraz 6.I, 1.XI oprócz 24.XII, 2.V, 24, 25.VI, 12.XI
13) kursuje w (C) do 27.II oprócz 25.XII, 1.I a od 1.III codziennie oprócz 24.IV
14) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 1.I, 24.IV
15) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 24, 25.IV
16) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1, 2.I, 15.I - 13.II, 1 - 3.V, 30, 31.VIII
17) kursuje 22.VI - 29.VIII
18) kursuje 19, 26.XII, 2.I oraz w (7) w okresie 30.I - 27.II
19) kursuje do 28.II codziennie oprócz 25.XII, 1.I a od 5.III w (C) oraz 2.V, 24.VI oprócz 24.IV
20) kursuje od 1.III w (D) oprócz 2.V, 24.VI
21) kursuje od 1.III codziennie oprócz 24.IV
22) kursuje tylko do stacji Kłodzko Główne
23) kursuje od 1.III w (B) oprócz 24.IV, 1, 2.V, 14.VIII, 11.XI
24) kursuje ze stacji Kłodzko Główne
25) kursuje od 1.III w (6) oraz 23. 24.VI, 1, 11.XI oprócz12.XI
Uwaga!!!
Podróżni, nieposiadający ważnych biletów na przejazd lub posiadający bilety niezalegalizowane w kasie biletowej albo nieskasowane w 
kasowniku, obowiązani są zgłosić się do kierownika pociągu przed lub niezwłocznie po wejściu do pociągu (do pierwszego wagonu klasy 
2 z miejscami do siedzenia licząc od czoła pociągu) w celu nabycia, zalegalizowania lub skasowania biletu. Osobę, która nie dokona 
takiego zgłoszenia uważa się za podróżnego bez ważnego dokumentu przewozu.

Podstawa: Regulamin Przewozu Osób, Rzeczy i Zwierząt § 10 pkt. 19
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Kłodzko Miasto

7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06 22);

6:50 19) 20) #;     10:29 #;     12:59 13) #;     15:19 11) #; 
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18:26 #;     19:31 15) #;     20:29 9) #;     21:28    K; 

21:50 3) #;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Wałbrzych Główny
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21:46;   23:34 9);
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Legenda:
(B) - kursuje od poniedziałku do piątku i w niedziele
(C) - kursuje w soboty, niedziele i święta
(D) - kursuje od poniedziałku do piątku oprócz świąt
(E) - kursuje od poniedziałku do soboty oprócz świąt
(F) - kursuje po ogłoszeniu
K - pociąg przyjmuje do przewozu przesyłki konduktorskie
# - pociąg zatrzymuje się tylko na wyznaczonych stacjach
(1), (2), (3), (4), (5), (6), (7) - oznacza poszczególne dni tygodnia: Pn, Wt, Śr, Cz, Pt, So, N
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 - wagon sypialny
 - wagon z miejscami do leżenia

Kolor czarny oznacza pociągi REGIO Przewozów Regionalnych
Kolor czerwony oznacza pociągi TLK PKP Intercity
Kolor zielony oznacz pociągi osobowe Kolei Dolnośląskich

1) kursuje 18, 24, 31.XII oraz w (6) w okresie 29.I - 26.II
2) kursuje w (D) oraz 6.I oprócz 2.V, 24.VI
3) kursuje w (C) w okresie 30.IV - 28.VIII oraz 2.V, 24.VI
4) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1.I - 27.II, 30.IV - 2.X
5) kursuje 18 - 24, 27 - 31.XII, 2.I, 15.I - 13.II, 30.IV, 1, 2.V, 22, 23.VI
6) kursuje 24.VI - 31.VIII
7) kursuje codziennie oprócz 25, 26, 31.XII, 24.IV
8) kursuje codziennie oprócz 24, 25, 31.XII, 24.IV
9) kursuje w (B) oprócz 24, 26, 31.XII, 24.IV, 1 - 3.V, 23, 24.VI, 14, 15.VIII, 11.XI  
10) kursuje codziennie oprócz 25.XII, 1.I, 24.IV
11) kursuje w (D) oprócz 2.V, 24.VI

12) kursuje w (E) oraz 6.I, 1.XI oprócz 24.XII, 2.V, 24, 25.VI, 12.XI
13) kursuje w (C) do 27.II oprócz 25.XII, 1.I a od 1.III codziennie oprócz 24.IV
14) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 1.I, 24.IV
15) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 24, 25.IV
16) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1, 2.I, 15.I - 13.II, 1 - 3.V, 30, 31.VIII
17) kursuje 22.VI - 29.VIII
18) kursuje 19, 26.XII, 2.I oraz w (7) w okresie 30.I - 27.II
19) kursuje do 28.II codziennie oprócz 25.XII, 1.I a od 5.III w (C) oraz 2.V, 24.VI oprócz 24.IV
20) kursuje od 1.III w (D) oprócz 2.V, 24.VI
21) kursuje od 1.III codziennie oprócz 24.IV
22) kursuje tylko do stacji Kłodzko Główne
23) kursuje od 1.III w (B) oprócz 24.IV, 1, 2.V, 14.VIII, 11.XI
24) kursuje ze stacji Kłodzko Główne
25) kursuje od 1.III w (6) oraz 23. 24.VI, 1, 11.XI oprócz12.XI
Uwaga!!!
Podróżni, nieposiadający ważnych biletów na przejazd lub posiadający bilety niezalegalizowane w kasie biletowej albo nieskasowane w 
kasowniku, obowiązani są zgłosić się do kierownika pociągu przed lub niezwłocznie po wejściu do pociągu (do pierwszego wagonu klasy 
2 z miejscami do siedzenia licząc od czoła pociągu) w celu nabycia, zalegalizowania lub skasowania biletu. Osobę, która nie dokona 
takiego zgłoszenia uważa się za podróżnego bez ważnego dokumentu przewozu.
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Jelenia Góra 4:08 1) K;     6:55     K;     7:15 5) 6) K;     8:50 #; 
11:02 #;     14:55 7);     18:46 ; 

5:23  20);      6:15 11) 25);     7:52;     11:27 D;     12:28 C; 
15:31 10);     17:15 21);     19:29;

Dzierżoniów Śląski
7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06;     22:15 23),

6:15 11) 24);     7:52;     11:27 D;    12:28 C ;     15:31 10); 

17:15 21);     19:29;
Kłodzko Miasto

7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06 22);

6:50 19) 20) #;     10:29 #;     12:59 13) #;     15:19 11) #; 

16:47 #;     20:05 #;     22:14 23) #;
Legnica

5:24 20) #;     6:16 11) 25) #;     7:58 #;     11:34 D #;   12:29 C #; 

15:31 10) #;     17:15 21) #;     19:36 #;

4:08 1) K;
Szczecin Główny

przez Poznań Główny 23:14 18) K;

21:28 4)   K;     23:14 18) K;
Szklarska Poręba 

Górna 4:08 1) K;     6:55   4) K;

21:58 3) #; Trutnov Hl. N. 6:40 3) #;

4:22  2) #;     5:30 12) #;     6:26;     7:31;     8:28 ; 
9:50 14) #;     11:49 2);     13:25;     15:21;     17:12 #; 

18:26 #;     19:31 15) #;     20:29 9) #;     21:28    K; 

21:50 3) #;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Wałbrzych Główny

4:08 1) K;     6:40 2) 3) #;     6:55     K;     7:15 5) 6) K; 

7:56 ;     8:50 #;  11:02 #;     13:05 #;    14:55 7);     15:41 2); 
16:51 8);     17:40;    18:46 #;     19:48 9)  ;     21:47 #; 
23:35 9) #;

6:54    K;
Warszawa Wschodnia

przez Opole Główne
21:29    K;

4:08 1) K;     6:39 2);     6:54    K;     7:14 5) 6) K; 

7:50;     8:49;     11:01;     13:00;     14:54 7);     15:40 2); 
16:44 8);     17:39;     18:45 ; 19:479) ;     

21:46;   23:34 9);

Wrocław Główny

4:23 2);     5:30 12);    6:27;    7:32;     8:29 ;    9:51 14) #; 

11:50 2);     13:26;     15:22;     17:18;     18:27 #; 

19:32 15);     20:30 9);     21:29    K;     21:51 3) #; 

22:26 16) 17) K;     23:14 18) K;

Legenda:
(B) - kursuje od poniedziałku do piątku i w niedziele
(C) - kursuje w soboty, niedziele i święta
(D) - kursuje od poniedziałku do piątku oprócz świąt
(E) - kursuje od poniedziałku do soboty oprócz świąt
(F) - kursuje po ogłoszeniu
K - pociąg przyjmuje do przewozu przesyłki konduktorskie
# - pociąg zatrzymuje się tylko na wyznaczonych stacjach
(1), (2), (3), (4), (5), (6), (7) - oznacza poszczególne dni tygodnia: Pn, Wt, Śr, Cz, Pt, So, N

 - pociąg prowadzi wagon do przewozu rowerów i sprzętu sportowego
 - wagon sypialny
 - wagon z miejscami do leżenia

Kolor czarny oznacza pociągi REGIO Przewozów Regionalnych
Kolor czerwony oznacza pociągi TLK PKP Intercity
Kolor zielony oznacz pociągi osobowe Kolei Dolnośląskich

1) kursuje 18, 24, 31.XII oraz w (6) w okresie 29.I - 26.II
2) kursuje w (D) oraz 6.I oprócz 2.V, 24.VI
3) kursuje w (C) w okresie 30.IV - 28.VIII oraz 2.V, 24.VI
4) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1.I - 27.II, 30.IV - 2.X
5) kursuje 18 - 24, 27 - 31.XII, 2.I, 15.I - 13.II, 30.IV, 1, 2.V, 22, 23.VI
6) kursuje 24.VI - 31.VIII
7) kursuje codziennie oprócz 25, 26, 31.XII, 24.IV
8) kursuje codziennie oprócz 24, 25, 31.XII, 24.IV
9) kursuje w (B) oprócz 24, 26, 31.XII, 24.IV, 1 - 3.V, 23, 24.VI, 14, 15.VIII, 11.XI  
10) kursuje codziennie oprócz 25.XII, 1.I, 24.IV
11) kursuje w (D) oprócz 2.V, 24.VI

12) kursuje w (E) oraz 6.I, 1.XI oprócz 24.XII, 2.V, 24, 25.VI, 12.XI
13) kursuje w (C) do 27.II oprócz 25.XII, 1.I a od 1.III codziennie oprócz 24.IV
14) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 1.I, 24.IV
15) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 24, 25.IV
16) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1, 2.I, 15.I - 13.II, 1 - 3.V, 30, 31.VIII
17) kursuje 22.VI - 29.VIII
18) kursuje 19, 26.XII, 2.I oraz w (7) w okresie 30.I - 27.II
19) kursuje do 28.II codziennie oprócz 25.XII, 1.I a od 5.III w (C) oraz 2.V, 24.VI oprócz 24.IV
20) kursuje od 1.III w (D) oprócz 2.V, 24.VI
21) kursuje od 1.III codziennie oprócz 24.IV
22) kursuje tylko do stacji Kłodzko Główne
23) kursuje od 1.III w (B) oprócz 24.IV, 1, 2.V, 14.VIII, 11.XI
24) kursuje ze stacji Kłodzko Główne
25) kursuje od 1.III w (6) oraz 23. 24.VI, 1, 11.XI oprócz12.XI
Uwaga!!!
Podróżni, nieposiadający ważnych biletów na przejazd lub posiadający bilety niezalegalizowane w kasie biletowej albo nieskasowane w 
kasowniku, obowiązani są zgłosić się do kierownika pociągu przed lub niezwłocznie po wejściu do pociągu (do pierwszego wagonu klasy 
2 z miejscami do siedzenia licząc od czoła pociągu) w celu nabycia, zalegalizowania lub skasowania biletu. Osobę, która nie dokona 
takiego zgłoszenia uważa się za podróżnego bez ważnego dokumentu przewozu.

Podstawa: Regulamin Przewozu Osób, Rzeczy i Zwierząt § 10 pkt. 19

ROZKŁAD   JAZDY   POCIĄGÓW

JAWORZYNA ŚLĄSKA
Aktualizacja od 01.03.2011 r.

Przyjazdy Kierunek Odjazdy

7:14 5) 6) K;
Gdynia Główna

przez Poznań Główny 22:26 16) 17) K;

7:14 5) 6) K;     11:01 #; Gniezno 18:27 #;     22:26 16) 17) K;

7:14 6) K; Hel 22:26 17) K;

8:28 2);     9:50 14) #;     13:25;     18:26 #;        19:31 15) #; 

21:28    K;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Jelenia Góra 4:08 1) K;     6:55     K;     7:15 5) 6) K;     8:50 #; 
11:02 #;     14:55 7);     18:46 ; 

5:23  20);      6:15 11) 25);     7:52;     11:27 D;     12:28 C; 
15:31 10);     17:15 21);     19:29;

Dzierżoniów Śląski
7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06;     22:15 23),

6:15 11) 24);     7:52;     11:27 D;    12:28 C ;     15:31 10); 

17:15 21);     19:29;
Kłodzko Miasto

7:00 19) 20);     10:29;     13:03 13);     15:19 11);     16:48; 
20:06 22);

6:50 19) 20) #;     10:29 #;     12:59 13) #;     15:19 11) #; 

16:47 #;     20:05 #;     22:14 23) #;
Legnica

5:24 20) #;     6:16 11) 25) #;     7:58 #;     11:34 D #;   12:29 C #; 

15:31 10) #;     17:15 21) #;     19:36 #;

4:08 1) K;
Szczecin Główny

przez Poznań Główny 23:14 18) K;

21:28 4)   K;     23:14 18) K;
Szklarska Poręba 

Górna 4:08 1) K;     6:55   4) K;

21:58 3) #; Trutnov Hl. N. 6:40 3) #;

4:22  2) #;     5:30 12) #;     6:26;     7:31;     8:28 ; 
9:50 14) #;     11:49 2);     13:25;     15:21;     17:12 #; 

18:26 #;     19:31 15) #;     20:29 9) #;     21:28    K; 

21:50 3) #;     22:25 16) 17) K;     23:14 18) K;

Wałbrzych Główny

4:08 1) K;     6:40 2) 3) #;     6:55     K;     7:15 5) 6) K; 

7:56 ;     8:50 #;  11:02 #;     13:05 #;    14:55 7);     15:41 2); 
16:51 8);     17:40;    18:46 #;     19:48 9)  ;     21:47 #; 
23:35 9) #;

6:54    K;
Warszawa Wschodnia

przez Opole Główne
21:29    K;

4:08 1) K;     6:39 2);     6:54    K;     7:14 5) 6) K; 

7:50;     8:49;     11:01;     13:00;     14:54 7);     15:40 2); 
16:44 8);     17:39;     18:45 ; 19:479) ;     

21:46;   23:34 9);

Wrocław Główny

4:23 2);     5:30 12);    6:27;    7:32;     8:29 ;    9:51 14) #; 

11:50 2);     13:26;     15:22;     17:18;     18:27 #; 

19:32 15);     20:30 9);     21:29    K;     21:51 3) #; 

22:26 16) 17) K;     23:14 18) K;

Legenda:
(B) - kursuje od poniedziałku do piątku i w niedziele
(C) - kursuje w soboty, niedziele i święta
(D) - kursuje od poniedziałku do piątku oprócz świąt
(E) - kursuje od poniedziałku do soboty oprócz świąt
(F) - kursuje po ogłoszeniu
K - pociąg przyjmuje do przewozu przesyłki konduktorskie
# - pociąg zatrzymuje się tylko na wyznaczonych stacjach
(1), (2), (3), (4), (5), (6), (7) - oznacza poszczególne dni tygodnia: Pn, Wt, Śr, Cz, Pt, So, N

 - pociąg prowadzi wagon do przewozu rowerów i sprzętu sportowego
 - wagon sypialny
 - wagon z miejscami do leżenia

Kolor czarny oznacza pociągi REGIO Przewozów Regionalnych
Kolor czerwony oznacza pociągi TLK PKP Intercity
Kolor zielony oznacz pociągi osobowe Kolei Dolnośląskich

1) kursuje 18, 24, 31.XII oraz w (6) w okresie 29.I - 26.II
2) kursuje w (D) oraz 6.I oprócz 2.V, 24.VI
3) kursuje w (C) w okresie 30.IV - 28.VIII oraz 2.V, 24.VI
4) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1.I - 27.II, 30.IV - 2.X
5) kursuje 18 - 24, 27 - 31.XII, 2.I, 15.I - 13.II, 30.IV, 1, 2.V, 22, 23.VI
6) kursuje 24.VI - 31.VIII
7) kursuje codziennie oprócz 25, 26, 31.XII, 24.IV
8) kursuje codziennie oprócz 24, 25, 31.XII, 24.IV
9) kursuje w (B) oprócz 24, 26, 31.XII, 24.IV, 1 - 3.V, 23, 24.VI, 14, 15.VIII, 11.XI  
10) kursuje codziennie oprócz 25.XII, 1.I, 24.IV
11) kursuje w (D) oprócz 2.V, 24.VI

12) kursuje w (E) oraz 6.I, 1.XI oprócz 24.XII, 2.V, 24, 25.VI, 12.XI
13) kursuje w (C) do 27.II oprócz 25.XII, 1.I a od 1.III codziennie oprócz 24.IV
14) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 1.I, 24.IV
15) kursuje codziennie oprócz 25, 26.XII, 24, 25.IV
16) kursuje 18 - 23, 26 - 30.XII, 1, 2.I, 15.I - 13.II, 1 - 3.V, 30, 31.VIII
17) kursuje 22.VI - 29.VIII
18) kursuje 19, 26.XII, 2.I oraz w (7) w okresie 30.I - 27.II
19) kursuje do 28.II codziennie oprócz 25.XII, 1.I a od 5.III w (C) oraz 2.V, 24.VI oprócz 24.IV
20) kursuje od 1.III w (D) oprócz 2.V, 24.VI
21) kursuje od 1.III codziennie oprócz 24.IV
22) kursuje tylko do stacji Kłodzko Główne
23) kursuje od 1.III w (B) oprócz 24.IV, 1, 2.V, 14.VIII, 11.XI
24) kursuje ze stacji Kłodzko Główne
25) kursuje od 1.III w (6) oraz 23. 24.VI, 1, 11.XI oprócz12.XI
Uwaga!!!
Podróżni, nieposiadający ważnych biletów na przejazd lub posiadający bilety niezalegalizowane w kasie biletowej albo nieskasowane w 
kasowniku, obowiązani są zgłosić się do kierownika pociągu przed lub niezwłocznie po wejściu do pociągu (do pierwszego wagonu klasy 
2 z miejscami do siedzenia licząc od czoła pociągu) w celu nabycia, zalegalizowania lub skasowania biletu. Osobę, która nie dokona 
takiego zgłoszenia uważa się za podróżnego bez ważnego dokumentu przewozu.

Podstawa: Regulamin Przewozu Osób, Rzeczy i Zwierząt § 10 pkt. 19


